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سرمقاله

اقدامات مثبت 
در راستای کنترل تورم 

اقدامات مثبــت دولت در 
رفع گره های طولی تولید و 
نظارت بر قیمت ها در بازارها، 
موجب آن شده که انتظارات 
 تورمی در کشــور کاهش پیدا کنــد. البته این امر 
می توانــد دوام پیدا کرده و بخــش حبابی تورم را 
سرکوب کند. در کنار این اقدامات، گسترش روابط 
بین المللی به خصوص با کشورهای همسایه توانست 
فضای بازارها را تعدیل کند. اقدامات تاثیرگذار دولت 
که به آزادســازی منایع ارزی منجر شد می تواند 
تاثیرات بسیار مهمی در بازارها داشته باشد. کاهش 
نرخ ارز یکــی از مهم ترین این اثــرات خواهد بود. 

هرچند دولت باید...

 عبدالمجیــد شــیخی، 
اقتصاددان
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افزایش تولید دانش بنیان 
با حمایت نظام بانکی

آزادسازی منابع ارزی بلوکه شده به تشدید فضای ضد تورمی کمک می کند

تعدیل انتظارات  تورمی در بازارها
صفحه2

صفحه3

وزیر نفت:  کمبود  بنزین  نداریم
تمام   جایگاه های   بنزین   فعال   هستند

رییس صنــدوق نوآوری گفت: شــرکت هایی که 
خط تولیدشان تکمیل نشده و با کمک ما می تواند 
این خط تولید تکمیل و منجر به رشــد تولید آن 
ها شود، مشــمول حمایت ها در بسته رشد تولید 
می شــوند. محمد صادق خیاطیان با اعلام اینکه 
به زودی فراخوان بسته رشد تولید دانش بنیان ها 
اعلام می شود، گفت: این بســته متناسب با شعار 
سال تدوین شده و به تصویب هیأت عامل صندوق 
نیز رسیده است. رئیس صندوق نوآوری و شکوفایی 
ریاست جمهوری با اشاره به توافق با ۴ بانک عامل در 
ارتباط با بسته رشد تولید گفت: مقرر شده است که 
با معرفی ما و ضمانتی که ما در اختیار بانک ها قرار 
می دهیم، حدود ۱۰ همت را از منابع بانکی در اختیار 
شرکت های دانش بنیان قرار دهیم و انتظار داریم این 
۱۰ همت منجر به افزایش فروش شرکت های دانش 
بنیان در حدود ۱۰۰ همت بشود. خیاطیان بیان کرد: 
به طور مثال یک بانک دولتی اعلام آمادگی کرده در 
راستای سیاست های صندوق نوآوری در زمینه رشد 
تولید دانش  بنیان، به میزان ۵ هزار میلیارد تومان از 
شرکت های دانش بنیان حمایت کند. این بانک تاکید 
کرده اگر دانش بنیان ها نیازمند منابع بیشتری هم 
باشند، تأمین خواهد شد. وی در ادامه خاطرنشان 
کرد: یک بانــک خصوصی نیز در راســتای اجرای 
برنامه رشد تولید شرکت های دانش بنیان باهدف 
تحقق شعار »مهارم تورم، رشد تولید«، تفاهم نامه 
مشــترکی را با صندوق نوآوری و شکوفایی منعقد 
کرد که بر اساس آن، ۱۰ هزار میلیارد ریال تسهیلات 
به شــرکت های دانش بنیان تخصیص خواهد داد. 
خیاطیان افزود: در این بسته هدفگذاری کرده ایم 
که از حدود هزار شــرکتی که حداقل ۲ برابر رشد 
فروش داشته باشند، حمایت کنیم که این امر هم 
به صورت فراخوان اعلام می شود و هم همکارانم به 
صورت فعالانه جستجو می کنند که چه شرکت هایی 

مشمول بسته رشد تولید...

اجتماعی

وزیر بهداشت با تاکید بر اینکه جوانی جمعیت مسأله 
نخست وزارت بهداشت است، از ارایه تسهیلات ویژه 
فرزندآوری برای دانشجویان علوم پزشکی خبر داد. 
نوزدهمین نشســت قرارگاه ملی جوانی جمعیت و 
حمایت از خانواده با حضــور دکتر بهرام عین اللهی 
- وزیر بهداشــت درمان و آموزش پزشکی در ستاد 
مرکزی این وزارتخانه برگزار شد. عین اللهی در حاشیه 
این نشست در خصوص جزئیات و مصوبات نوزدهمین 
قرارگاه جمعیت اظهار داشــت: در این جلسه همه 
ادارات کل و معاونت هایی که در پیشــبرد سیاست 

جوانی جمعیت موثرند، در جلسه حضور داشتند.
وزیر بهداشت با تاکید بر این که جوانی جمعیت دغدغه 
اصلی ماست، خاطرنشان کرد: همواره در نشست های 
کارشناســی و مدیریتی خود به این مســأله مهم و 
حیاتی توجه داریم؛ زیرا یکی از تهدیداتی که آینده 
کشور ما را به مخاطره می اندازد  مسأله سالخوردگی 
جمعیت است. وی از صدا و سیما خواست تا موضوع 
جوانی جمعیت را به عنوان یک ماموریت ویژه دنبال 
کند. عین اللهی گفت: پیشنهاد ما این است که رسانه 
ملی  شبکه ای با هدف فرهنگسازی در حوزه جوانی 
جمعیت راه اندازی کند و یا سهم قابل توجهی از برنامه 
های شبکه های موجود خود را به جوانی جمعیت، 
مؤلفه ها و راهکارهــای آن اختصاص دهد. به گفته 
وزیر بهداشــت، موضوع جوانی جمعیت، مسأله ای 
فرهنگی و ملی است و به میزانی که بتوان سهم عوامل 
فرهنگی را در این حوزه تقویت کرد موفقیت ها بیشتر 

خواهد شد.

عین اللهی با تاکیــد بر اینکــه راهبردهای جوانی 
جمعیت را بر اســاس قانون مصوب مجلس  اجرایی 
می کنیم، گفت: در ماده ۲۶ قانون حمایت از خانواده 
و جوانی جمعیت تصریح شده است که دستیاران و 
دانشجویان دارای فرزند، از مزایای ویژه ای بهره مند 
شوند؛ بنابراین تســهیلات کاری از جمله مرخصی، 
کاهش نوبت های شب کاری و موافقت با میهمانی در 
دانشگاه دیگر برای بانوان باردار و دارای فرزند کوچک 
در نظر گرفته  شده است. عین اللهی با بیان اینکه قانون 
جوانی جمعیت را برای دانشگاه های علوم پزشکی به  
عنوان یک شاخص عملکردی در نظر گرفته ایم و بر 
اساس برای هر دانشگاه  کارنامه صادر می کنیم، گفت: 
دانشگاه های علوم پزشــکی سراسر کشور موظفند 
در ارتباط با جوانی جمعیت همچون ستاد مرکزی، 
کارگــروه و کمیته های عملیاتی تشــکیل دهند و 

اقدامات  خود را به ما منعکس کنند.
وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: دانشگاه 
علوم پزشــکی زنجان در خصوص جوانی جمعیت 
و حمایت از خانواده رتبه نخســت را نسبت به سایر 
دانشگاه های علوم پزشــکی کسب کرده است. عین 
اللهی ادامه داد: در هر استان یک مرکز ناباروری سطح 
۳ ایجاد شده  تا تمام خدمات ناباروری در مراکز دولتی 
انجام گیرد و تحت پوشش بیمه باشد؛ با این حال در 
حال حاضر ۵۰ درصد ظرفیت مراکز خدمات درمان 
ناباروری خالی است و حال آن که افراد می توانند به 
این مراکز مراجعه و درمان خود را تحت پوشش بیمه 

انجام دهند.

رییس دانشگاه علوم پزشکی کرمانشــاه با اشاره به 
آمادگی سیستم بهداشت و درمان استان برای تامین 
ســلامت زوار اربعین، گفت: تمام امکانات را بسیج 

کرده ایم تا خدمات مناسبی به زوار ارائه دهیم.
دکتر قباد محمدی از پیــاده روی اربعین به عنوان 
بزرگترین اجتماع انسانی در جهان یاد کرد و افزود: 
در این مراســم عظیم چند میلیون نفر از جمعیت 
کشورمان عازم عتبات عالیات می شوند و بسیار مهم 
است که بتوانیم ســلامت این جمعیت میلیونی را 
تامین کنیم. وی با اشاره به شروع عملیات اربعین از 
اول ماه صفر )۲۷ مرداد( گفت: در همین راستا تمام 
بیمارستان ها و مراکز بهداشتی درمانی استان از ۲۷ 
مردادماه به حالت آماده باش خواهند بود و مرخصی 
نیروها از این تاریخ تا زمان برگزاری مراسم اربعین و 

بازگشت زوار لغو خواهد شد.
محمدی با اشــاره به عبور حــدود ۸۰ درصد زوار 
اربعین از استان کرمانشــاه گفت: کرمانشاه هم مرز 
خسروی را دارد و هم مسیر عبور زواری است که به 
مرز مهران می روند، بنابراین عمده زوار از این استان 
عبور می کنند و نیاز است سیستم بهداشت و درمان 
ما در تمام مسیرهای تردد زوار از ورودی استان تا مرز 
خسروی و نیز مسیرهای منتهی به مرز مهران آماده 
باشند. وی افزود: بنابراین ضمن آماده باش بخش های 
مختلف بهداشتی و درمانی، پایگاه های فوریت های 
پزشــکی را افزایش داده و در ورودی های اســتان و 
مسیرهای منتهی به مرزهای خســروی و مهران، 

بویژه در نقاط حادثه خیز مستقر کرده ایم. محمدی 
با اشاره به پیش بینی افزایش چشمگیر تردد زوار از 
مرز خسروی، از تمرکز امکانات بهداشتی و درمانی 
در این مرز خبر داد و افزود: در ایام اربعین هزار نیروی 
بهداشتی و درمانی در این مرز برای خدمات رسانی به 

زوار مستقر می شوند.
وی از گرمای هوا به عنــوان چالش اصلی در اربعین 
امسال یاد کرد و افزود: امســال دمای هوا نسبت به 
سال های گذشته بیشتر شده و همین عامل تهدیدی 
برای سلامت زوار است و می تواند آمار گرمازدگی را 
افزایش دهد، بنابراین درگام اول نقاط ازدحام در مرز 
شناسایی شــده اند. وی افزود: در هریک از این نقاط 
ازدحام تامین آب و الکترولیت لحاظ شــده و ارائه 

خدمات درمانی هم در این نقاط متمرکز شده است.
به گفته رییس دانشــگاه علوم پزشــکی کرمانشاه 
در هریک از این نقاط ازدحام در مرز خســروی یک 
درمانگاه یا بیمارستان صحرایی مستقر شده است. 
وی از استقرار دو بیمارســتان صحرایی در مرز خبر 
داد و افزود: یک بیمارســتان توسط سپاه و دیگری 
توســط ارتش در دو نقطه مرز خسروی و سه راهی 
نصر آباد مستقر می شــوند. وی افزود: علاوه بر این 
پنج درمانگاه را با امکانات درمانی و دارویی همراه با 
پزشکان متخصص و عمومی و پرستاران در پنج نقطه 
مرز خسروی مستقر می کنیم. محمدی گفت: با توجه 
به گرمای هوا، اتاق های سرد هم در فواصل کوتاه در 

مرز مستقر خواهند شد.

فرمانده نیروی زمینی سپاه پاسداران انقلاب اسلامی 
گفت: حدود چهار سال در شمال غرب عملیات انجام 
دادیم  تا امنیت در جوار مرزهای  غربی برقرار شود و این  
منجر به این شده اســت که امروز تروریستها از کنار 
مرزهای کشورمان به عمق اقلیم عراق عقب نشستند.
ســردار محمد پاکپور فرمانده نیروی زمینی سپاه 
پاسداران انقلاب اسلامی صبح امروز در آیین تجلیل 
از خبرنگاران، اظهار داشت: مردم از زحمات فرزندان 
خود در عرصه امنیتی، محرومیت زدایی و مردم یاری 
کمتر مطلع می شوند و این  در حالی است که نیروی 
زمینی سپاه در این حوزه ها فعالیتهای زیادی دارد لذا 
خبرنگاران باید بتوانند به انحای  مختلف این اقدامات 

را برای آگاهی  جامعه انعکاس دهند.
وی افــزود: خیلی از مردم  کشــورمان  نســبت به 
اقداماتی که نزســا در ۱۰ سال گذشــته در مناطق 
مرزی کشورمان هم چون مناطق مرزی شمال غرب 
کشور انجام داده است، مطلع نیستند به  عبارت دیگر 
مردم نمی دانند که در این مناطق مرزی از ۱۵ مهر 
برف می بارد و به واسطه آن جاده ها تا اوایل تیر بسته 
می شود و امکان رفت وآمد وجود ندارد اما با وجود این، 
رزمندگان این  نیرو  در چنین وضعیتی به پاسداری از 

مرزهای کشورمان مشغول هستند.

پاکپور ادامــه داد: همچنین مردم کشــورمان خبر 
ندارند که تا ســال 9۰ عناصر ضدانقلاب در بخش 
وســیعی از مرزهای  ایران در شــمال غرب کشور و 
مناطق پیرامونی آن مستقر بودند و در مقابل ما هیچ 
 حضور فیزیکی  نداشتیم لذا از سال 9۰ برای اینکه در 
این  بخش از مناطق میهن عزیزمان حضور داشــته 
باشــیم،  عملیاتهایی را انجام دادیم و  شهدایی را هم 

تقدیم  کردیم.
وی تصریح کرد: امنیت در جنوب شرق کشور  امروز 
به شــکلی پایدار شده است که امســال دسته های 
عزاداری امام  حســین)ع( در شهر به راحتی حرکت 
 می کردند و  بــه عزاداری می پرداختنــد البته برای 
برقراری این  امنیت، حلقه هــای  مختلفی را ایجاد 
کردیم تا عملیات انتحاری صورت  نگیرد و این در حالی 
است که سالهای قبل شاهد بودیم در تاسوعا عملیات 
انتحاری صورت گرفته بود. پاکپور گفت: حدود چهار 
سال در شمال غرب عملیات انجام دادیم  تا امنیت در 
جوار مرزهای  غربی برقرار شود و این  منجر به این شده 
است که امروز تروریستها از کنار مرزهای کشورمان به 
عمق اقلیم عراق عقب نشستند در واقع عملیاتهای 
سپاه ادامه داشت تا مقامات دولت عراق از ما خواستار 

توقف عملیات شدند.

معاون برنامه ریزی، نظارت و ارزیابی ستاد اقامه 
نماز از اجــرای طرح ملی نظــارت بر فضاهای 
اقامه نماز در مسیر تردد زائران اربعین ۱۴۰۲ 
در کشور خبر داد. ســید علی مهدیان معاون 
برنامه ریــزی، نظارت و ارزیابی ســتاد با اعلام 
این خبر گفت: فراهم کردن شــرایط مناسب 
و متناســب جهت اقامه نماز زائریــن اربعین 
حسینی، آماده سازی مطلوب فضاهای موجود 
اقامه نماز )مســاجد، نمازخانه ها و…( در راه 
های مواصلاتی و ایجــاد فضاهای جدید مورد 
نیاز جهت اقامه نماز زائرین و سرکشی و نظارت 
مستمر بر نحوه آماده سازی فضاهای اقامه نماز 
)مساجد، نماز خانه ها و…( از جهت کیفیت و 
کمیت، قبل و در ایــام اربعین و پیگیری جهت 
رفع مشکلات موجود از جمله اهداف این طرح 

می باشد.
وی در خصوص زمان و گســتره اجــرای این 
طرح گفت: این طــرح ملی از ۲۵ مــرداد ماه 
لغایــت ۲۰ شــهریور در اســتانهای ایــلام، 
کرمانشاه، خوزستان، کردســتان، آذربایجان 
غربی، آذربایجان شرقی، سیستان و بلوچستان، 
همدان، مرکزی، لرستان، قم، کرمان اجرا خواهد 

شد. مهدیان با اشاره به اینکه مخاطبان این طرح 
دســتگاه های اجرایی عضو کارگروه بررســی 
وضعیت نمازخانه های بین راهی در استان، صدا 
و سیمای مرکز استان و آحاد مردم می باشند، 
گفت: فرآیند اجرای این طرح از طریق ابلاغ به 
دستگاه های متولی و تبیین و توجیه ماموریت 
و تکالیف هر یک از دســتگاه ها و اطلاع رسانی 
عمومی طرح از طریق صدا و سیمای مرکز استان 
و سایر رســانه های موجود، و جلب مشارکت 

عمومی در اجرای طرح خواهد بود.
معاون برنامــه ریزی، نظارت و ارزیابی ســتاد 
اقامه نماز، در ادامه از چاپ و نصب پوستر اطلاع 
رسانی دریافت گزارشــات مردمی از مشکلات 
و کاســتی های فضاهای اقامه نماز در ورودی 
مساجد و نمازخانه ها و بنر در پایانه های مرزی 
در معرض دید عموم، از طریق منابع دســتگاه 
های اجرایی مشارکت کننده در طرح در سطح 
استان و نظارت مستمر و بررسی میدانی توسط 
کارگروه ســاماندهی فضاهای اقامــه نماز راه 
های مواصلاتی اســتان از فضاهای اقامه نماز 
مساجد - نمازخانه ها در محورهای مواصلاتی 

استان خبر داد.

رئیس شورای اسلامی شهر تهران گفت: با وجود تمام 
تلاش هایی که برای جمع آوری معتادان متجاهر در 
تهران می شود باز هم این افراد در شهر حضور دارند. 
اتفاقی که رخ می دهد این است که نیروی انتظامی، 
بهزیستی، وزارت بهداشت، شهرداری و قوه قضاییه 
باید در این حوزه در کنار هم باشــند و باید به ریشه 

اصلی این موضوع پرداخته شود.
مهدی چمران پیش از آغاز یکصدوشصت و نهمین 
جلسه علنی شورای اسلامی شهر تهران در خصوص 
موضوعاتی که در این جلسه مورد بحث و بررسی قرار 
می گیرد، اظهار کرد: در جلسه امروز آقای علوی نطق 
پیش از دستوری درباره تشکل های مردمی خواهند 
داشت و پس از آن آقای توکلی زاده معاون اجتماعی 
شهرداری تهران گزارشی درباره اقدامات شهرداری 
برای ماه محرم و عزاداری های ویژه این ماه در سطح 

شهر تهران ارائه خواهند کرد.
وی اضافه کــرد: یکی از اعضای بــدوی هیات نظام 
وظیفه به دلایلی استعفا داده که انتخاب فرد جایگزین 
در دســتور جلســه امروز قرار گرفته است. موضوع 
نامگذاری ها و باغات نیز در دستور کار امروز شورای 
شهر تهران قرار دارد. رئیس شــورای اسلامی شهر 

تهران در خصوص حضور معتادین متجاهر در سطح 
شــهر تهران علی رغم جمع آوری و تــلاش قرارگاه 
آسیب های اجتماعی گفت: ما سال هاست که این افراد 
را در سطح شهر مشاهده می کنیم با تمام تلاش هایی 
که می شود و افزایش جمع آوری که صورت گرفته باز 

هم این افراد در شهر حضور دارند.
اتفاقی که رخ می دهد این است که نیروی انتظامی، 
بهزیستی، وزارت بهداشت، شهرداری و قوه قضاییه 
باید در این حوزه در کنار هم باشند. شهرداری ظرفیت 
۵۰۰۰ نفری را ایجاد کرد اما باز هم این افراد در شهر 
حضور دارند، لذا باید به ریشــه اصلــی این موضوع 
پرداخته شود. چمران تاکید کرد: این افراد در تهران 
جمع می شوند، اما اگر آمار بگیرند بیشتر از شهرهای 
مختلف به سوی تهران می آیند و در این شرایط یا قبلا 

اعتیاد داشتند و یا گرفتار اعتیاد می شوند.
به گفته رئیس شــورای شــهر تهران، باید حرکت 
هماهنگی در کشور اتفاق بیفتد که منجر به نتیجه 
مطلوب شود. این افراد شش ماه نگهداری می شوند 
ترک می کنند؛ اما وقتی که بیرون می آیند شغلی برای 
آنها نیست لذا به اعتیاد باز می گردند. به آنها مهارت 

آموزی می شود، اما شغلی پیدا نمی کنند. 

کارشناس مسائل بین الملل گفت: اقتدار و توانمندی 
دیپلماتیک ایران توانست دستاورد اخیر در خصوص 
تبادل زندانیان را برای نهادهای مربوطه داشته باشد و 
این موفقیت می تواند برای اقدامات دیگر ما به عنوان 
تجربه موفق مورد اســتفاده دســتگاه ها قرار گیرد. 
سیدرضا صدرالحسینی کارشناس مسائل بین الملل 
در خصوص آزادسازی منابع مالی بلوکه شده ایران در 
برخی کشورها از جمله عراق و کره جنوبی، اظهار کرد: 
جمهوری اسلامی ایران ماه ها قبل بر مبنای رویکرد 
بشردوستانه، مذاکره غیرمستقیم با آمریکا برای آزادی 
زندانیان دو طرف را آغاز کرده بود اما واشنگتن بارها با 
رفتار سیاسی، فرصت طلبانه و زیاده خواهانه، مذاکرات 
مثبت جاری را به حاشیه برد و روند آزادی جاسوسان 
زندان خود را به تاخیر انداخت. وی گفت: یکی دیگر از 
موضوعات مهم که در مقابله با جنگ روانی آمریکا باید 
توجه کرد، نقش غیرواقعی دستگاه عملیات رسانه ای 
آمریکا در وارانه نمایی واقعیت اســت، یعنی نقش 
انسان دوستانه ایران و نقش زورگیری و تحریم ظالمانه 
آمریکا را جابه جا کرده و برای خود مقام قهرمانی را 
روایت کرده است. این کارشناس مسائل بین الملل 
تصریح کرد: آزادسازی منابع مالی ایران موفقیتی در 
حوزه دیپلماتیک است و یقینا جمهوری اسلامی ایران 

می تواند روی آن حساب باز کند.
وی گفت: به دلیل اینکه پس از نزدیک به یکسال و 
نیم گفت و گوهای با واسطه توسط کشورهای دوست 
منطقه شــرایطی پدید آمد که آمریکایی ها متوجه 

شدند که فشار حداکثری، تهدیدات نظامی به هیچ 
عنوان نمی تواند موثر باشــد. این کارشناس مسائل 
بین الملل عنوان کرد: این موضوع نشان دهنده این 
بود که جمهوری اسلامی ایران می تواند ضمن تاکید 
بر ارزش هایی که در حوزه سیاست خارجی و آمادگی 
که در خصوص این موضوع در نظام جمهوری اسلامی 
و ملت ایران وجود دارد، با مقاومت به اهداف خود برسد 
و توانست بخشی از دارایی های بلوکه و مسدود شده 
که به طور ظالمانه در چارچوب تحریم ها قرار می گیرد 
را آزاد کند. صدرالحسینی بیان کرد: باید به این نکته 
نیز توجه داشته باشیم که آمریکایی های زندانی در 
ایران، زندانیان معمولی نبودند بلکه جاسوسانی بودند 
که برای انجام ماموریت های ویژه به ایران آمده بودند 
و ممکن است دوتابعیتی باشند. وی تصریح کرد: اما 
واقعیت امر این است که جمهوری اسلامی ایران نشان 
داد که اشراف اطلاعاتی کاملی بر عملکرد آمریکایی ها 
و غرب دارد، ضمن اینکه می تواند از توانمندی های 
اطلاعاتی خود در راستای رســیدن به اهداف ملی 

بهره برداری کامل را داشته باشد.
وی با اشاره به اینکه برخی از مقامات حزب مخالف 
بایدن موضوع توافــق را »رقص آمریــکا با موزیک 
ایرانی« توصیف می کنند، بیان کرد: بایدن بعد از ۳ 
سال نتوانست از شیوه هایی که معمولا دموکرات ها 
در مواجهه با مخالفین خارجی خودشــان به هدف 
می رسیدند به نتیجه برسد و مجبور شدد با شروط 

جمهوری اسلامی ایران این اقدام را انجام دهد.

توانمندی دیپلماتیک آزادسازی منابع مالی را رقم زدتسهیلات ویژه فرزندآوری برای دانشجویان 
سياسیفرهنگی 

برای تامین سلامت زوار اربعین آمادگی کامل داریم

عملیات های سپاه تروریست ها را به عقب راند اجرای طرح ملی نظارت بر فضاهای اقامه نماز  هماهنگی دستگاه ها برای جمع آوری معتادان متجاهر
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صادرات نفــت از ۱.۴ میلیون 
بشکه عبور کرده است

داوود منظور گفت: مجلــس دولت را مکلف کرد 
روزانه ۱.۴ میلیون بشــکه نفت صــادر کند اما 
تاکنون میزان صادرات از ۱.۴ میلیون بشکه عبور 
کرده اســت لذا می خواهیم مازاد ظرفیت تولید 
 نفت را صادر کرده و منابــع آن را صرف تکمیل 
زیرســاخت ها کنیم. داود منظور معاون رئیس 
جمهور و رئیس سازمان برنامه و بودجه در نشست 
علنی مجلس در دفاع از لایحه دو فوریتی اصلاح 
بودجه ۱۴۰۲، گفت: این لایحه اصلاحیه کوتاهی 
اســت که ناظر به برخی ایرادات اجرایی کوچک 
قانون بودجه ۱۴۰۲ کل کشــور است تا بتوانیم 

قانون را سریع و کامل اجرا کنیم.
وی افزود: این لایحه به روان شــدن اجرای قانون 
بودجه امســال کمک می کند. اگــر این لایحه 
امروز تصویب شــود بهتر از فرداســت؛ چون ما 
 با قانــون بودجه زندگــی می کنیــم خصوصا 
در بخش های سلامت، آموزش، بازنشستگان، و 

توسعه زیرساخت ها.
معاون رئیــس جمهــور تصریح کــرد: یکی از 
پیشنهادهای این لایحه در خصوص فروش نفت 
است در قانون موجود، مجلس دولت را مکلف کرد 
روزانه ۱.۴ میلیون بشکه نفت صادر کند اما تاکنون 
بر اساس اعلام وزارت نفت میزان صادرات از ۱.۴ 
میلیون بشکه عبور کرده است لذا می خواهیم مازاد 
ظرفیت تولید نفت را صادر کرده و منابع آن را صرف 
تکمیل زیرساخت ها و همچنین بازپرداخت بخشی 
از بدهی های دولت به صندوق تأمین اجتماعی 
کنیم تا از ظرفیت صادرات نفت در شرایط تحریمی 

حداکثر استفاده را ببریم.
رئیس سازمان برنامه و بودجه گفت: مورد دیگری 
که در این لایحه دو فوریتی اصلاحاتی است که نیاز 
است در جداول ۷، ۸ و ۹ قانون بودجه اجرا شود در 
این جداول، برخی ردیف بودجه دستگاه ها، نشان 
دار شده و تنها به یک دســتگاه اختصاص یافته 
است این مورد در کمیسیون تلفیق بودجه امسال 
در لایحه اعمال شده بود؛ در حالی که این ردیف 
بودجه ها بعضا به ۳ یا ۴ دستگاه اختصاص دارد لذا 
درخواســت می کنم این ردیف بودجه ها اصلاح 
شــود. منظور تصریح کرد: مورد دیگر پیشنهاد 
اصلاح مالیات اعضای هیأت علمی و قضات است؛ 
در قانون فعلی بودجه مالیات اساتید دانشگاه ها 
و قضات پلکانی شده اســت که سبب نارضایتی 
در میان اعضــای هیأت علمی شــده و برخی از 
آنها ترجیح می دهند تــرک خدمت کنند. لذا از 
نمایندگان می خواهم به دو فوریت آن رأی دهند.

۷۹۲ میلیون کالا دارای شناسه 
تولید هستند

معاون وزیر صمت گفت: اکنون ۷۹۲ میلیون کالا در 
۵۵ گروه کالایی دارای شناسه واستاندارد هستند. 
برادران در بازدید از نمایشگاه قطعات خودرو گفت: 
این نمایشگاه تبلور تولید کنندگان داخلی است، 
اکنــون ۷۹۲ میلیون در ۵۵ گــروه کالایی دارای 
شناسه واستاندارد هستند. او گفت: خوشبختانه 
برخی از قطعات بدون شناسه بودند که امروز دارای 
شناسه شدند و توانسته اند بخش ضمانت را کسب 
کنند، قطعه باید با کد رهگیری به بازار عرضه شود 
و تولیدکنندگان موظفند این گروه تولیداتشان را با 
کد رهگیری تولید و به بازار عرضه کنند، البته برای 
قطعاتی که در بازار بدون کد موجود است نیز فرصت 

داده شده تا کد رهگیری دریافت کنند.
معاون وزیر صمت گفت: امسال خوشبختانه ۵۸ 
درصد رشد کالایی در بخش لوازم یدکی خودرو 
را شــاهد بوده ایم و به خود کفایی در بخش لنت 
ترمز رســیده ایم که صادرات آن هم محقق شده 
اســت. برادران گفت: در حوزه تسهیلات بانکی 
باید اولویت بانک ها اعطای تســهیلات به  جای 
مصرف بخ حوزه تولید باشد، حتی اگر می خواهند 
به مصرف کنندگان تسهیلات بدهند باید برای 
مصرف محصولات داخلی باشــد. او ادامه داد: در 
حوزه انرژی نیز بجای تمرکز بر تولید، انرژی را بدون 
محدودیت برای مصرف عرضه می کنند بطوریکه 
برق تولیدکننده دچار محدودیت می شود، اما برق 
پاساژ ها و مراکز تجاری قطع نمی شود و این موضوع 

به بهره وری تولید و اشتغال لطمه می زند.
معــاون صنایع عمومــی وزارت صمت گفت:هر 
قدر میزان تولید کاهش یابد با توجه به تقاضایی 
که وجــود دارد، میزان قاچــاق افزایش می یابد، 
اگر با ایجاد موانع و محدودیت ها در حوزه انرژی 
باعث کاهش تولید شــویم، از این رو باید منتظر 
افزایش کالای قاچاق نیز باشیم. برادران گفت:ستاد 
تسهیل و رفع موانع تولید با صراحت اعلام کرده که 
نظام بانکی باید به مصوبات این ستاد عمل کند، 
اما برخی از بانک ها بطور مســتمر برای اعطای 

تسهیلات ترک فعل می کنند.

اخبار

آزادســازی منابــع ارزی 
بلوکــه شــده ایــران در 
کشــور کره جنوبی، علاوه 
بر تعدیل انتظارات منفی 
تورمی و همچنین تثبیت 
ارزی که به همراه دارد، تاثیــرات قابل توجهی بر 
متغیر های پولی خواهد گذاشــت که می تواند به 
تشــدید فضای ضد تورمی کمک کند. به گزارش 
تســنیم، اخباری که در خصوص آزاد سازی منابع 
ارزی بلوکه شده ی ایران در کشور کره ی جنوبی، 
در رسانه ها منعکس شــد، علاوه بر برداشت های 
سیاســی که از آن می شــد، یقینا آثــار و تبعات 
اقتصادی قابل توجهی هم بــرای اقتصادی ایران 

خواهد داشت.
شاید در باور عموم، دسترسی ایران به منابع ارزی 
بلوکه، صرفا معادل افزایش درامد های ارزی تلقی 
شود که به پوشش نیاز های وارداتی منجر خواهد 
شد و در نهایت دســت بانک مرکزی را برای هموار 
تر کردن شــوک های ارزی در اقتصاد بازتر خواهد 
گذاشت. از طرفی دسترسی بانک مرکزی به منابع 
ارزی، طبیعتا پالس اطمینان بخشی در خصوص پر 
بودن ذخایر ارزی بانک مرکزی صادر می کند و از 
این جهت به نوعی می تواند انتظاراات تورمی را نیز 

کاهش دهد.
بررسی کارشناسی تر نشــان می دهد که مکانیزم 
بازگشــت این منابع به چرخه ی اقتصاد ایران می 
تواند آثار فراتری از تثبیت نرخ ارز غیر رسمی در بازار 
قاچاق و یا تامین پایدار تــر ارز برای واردات کالای 

اساسی داشته باشد. نکته ای باید به آن اشاره کرد 
این است که در سال ۹۸-۹۹ که نرخ ارز در بازار آزاد 
حدود ۲۰ هزار تومان بود، بانــک مرکزی به دلیل 
کنترل قیمت کالاهای اساسی، ارز ترجیحی یا ارز 
۴۲۰۰ هزار تومانی را متولد کرد. بر این اساس ارز را 
با نرخ ۲۰ هزار تومان از بازار آزاد خریداری می کرد 

و به نرخ ۴۲۰۰ تومان به وارد کننده می فروخت.
در واقع حدود ۱۵ هزار تومــان اختلاف نرخی که 
ما بین ارز ۲۰ هزار تومانی بــازار ازاد و با ارز ۴۲۰۰ 
تومانی که بانک مرکزی در اختیار وارد کنندگان می 
گذاشت، منجر به افزایش یکی از اجزای پایه پولی 
)بدهی دولت به بانک مرکزی( شــد که در نهایت 

افزایش پایــه پولی را در آن برهه داشــت. گفتنی 
است در همان برهه نیز، کارشناسان زیادی نسبت 
به این اقدام دولت و تامین ارز ترجیحی از محل پایه 
پولی انتقاد های زیادی را مطرح می کردند و اعتقاد 
داشتند که می تواند در آینده اثرات تورمی داشته 
باشد. لازم به ذکر در سال ۹۹ حدود 6 میلیارد دلار 
از بازار نیما ارز خریداری شــده که به طور تقریبی 
حدود ۹۰ هــزار میلیارد دلار تومــان )با توجه به 
اختلاف ۱۵ هزار تومانی نرخ نیما بــا بازار ازاد( بر 
بدهی های دولت به بانک مرکزی افزوده شــد که 
منجر به افزایــش ۹۰ هزار میلیــاردی پایه پولی 

خواهد شد.

اما دیگر نکته ای که قابل توجه است این است که 
هم اکنون که حدود 6 میلیــارد دلار از منابع ارزی 
بلوکه شده ایران در کشور کره در حال آزاد سازی 
است با چه ساز و کاری به اقتصاد برمی گردد و چه 
تاثیراتی خواهد داشت. اولین نکته که در اینجا قابل 
ذکر اســت این اســت، ریال معادل ارزهای بلوکه 
شده، توسط بانک مرکزی در دولت قبل خلق شده 
و نقدینگی ما به ازای آن در اختیار دولت قرار گرفته 
و از همان زمان این درامد در حســاب دارایی های 
خارجی بانک مرکزی )به صورت حســابداری و نه 

حقیقی( شناسایی شده است.
گفتنی اســت وصول 6 میلیارد دلار بانک مرکزی، 
در واقع به این معنا اســت که حــدود ۱۸۰-۱۷۰ 
هزار میلیادر تومان )با نرخ تسعیر ۲۸۵۰۰( قدرت 
مداخله بانک مرکزی در بازار ارز افزوده خواهد شد و 
فروش ارز های مذکور باعث کسر ۱۷۰ هزار میلیارد 
تومان از حســاب بانکی خریداران ارز و نیز حساب 
بانک های مذکور نزد بانک مرکزی شده که نتیجه 

ای جز کاهش قابل توجه پایه پولی نخواهد داشت.
به بیان دیگر کاهشــی که به واسطه این فرایند در 
پایه پولی رخ خواهد داد، به منزله ی اعمال سیاست 
های انقباضی در اقتصاد عمل کرده و با سرد کردن 
اقتصاد، طبیعتا اقدامی ضد تورمی محسوب شده که 
زمینه های رکودی را پدید خواهد آورد. به طور کلی 
می توان گفت آزادسازی منابع بلوکه شده ارزی، با 
توجه به اینکه مالکیت این پول برای بانک مرکزی 
است و بانک مرکزی نیز موظف به فروش آن برای 
خرید کالاهای ضد تحریمی است، طبیعتا منجر به 
تعدیل انتظارات منفی تورمی و همچنین تشدید 

فضای ضد تورمی خواهد شد.

آزادسازی منابع ارزی بلوکه شده به تشدید فضای ضد تورمی کمک می کند

تعدیل انتظارات تورمی در بازارها 

خرید تضمینی گنــدم از ۹.۵ 
میلیون تن گذشت

معاون وزیر جهاد کشــاورزی گفت: میزان خرید 
تضمینی گندم در سال جاری در مقایسه با دولت 
قبل در سال ۱۴۰۰ به میزان ۱۱۱ درصد افزایش 
یافته و بر اســاس جدیدترین آمار از ۹.۵ میلیون 
تن عبور کرده است. علیرضا مهاجرمعاون زراعت 
وزیر جهاد کشاورزی اظهار داشت: خرید تضمینی 
گندم در سال جاری از ۹.۵ میلیون تن عبور کرده 
و بر اساس آخرین آمار به ۹ میلیون ۵۲۴ هزار تن 
رسیده است. وی افزود: با وجود اینکه امسال و سال 
گذشته با پدیده خشکسالی مواجه بودیم، میزان 
خرید تضمینی گندم در سال جاری  در مقایسه با 
سال قبل ۴۰ درصد افزایش داشته است. معاون وزیر 
جهاد کشاورزی ادامه داد:  میزان خرید تضمینی 
گندم در ســال ۱۴۰۱ در مقایســه با سال ۱۴۰۰ 
افزایش ۳ میلیون تن و میزان کل خرید تضمینی 
در آن سال به ۷.۵ میلیون تن رسید؛ میزان خرید 
تضمینی گندم در سال  ۱۴۰۲ نیز که از ۹.۵ میلیون 
تن عبور کرده، ۲.۵ میلیون تن در مقایسه با سال قبل 
خود بیشتر است. وی تصریح کرد: در مجموع میزان 
خرید تضمینی گندم در سال جاری در مقایسه با 
دولت قبل در ســال ۱۴۰۰، به میزان ۱۱۱ درصد 

افزایش یافته که معادل ۵ میلیون تن است.

پرداخت ۸۰۰ هزار میلیارد ریال 
تسهیلات به نهضت مسکن

مدیرعامل بانک مســکن گفت: بانک مسکن تا 
نیمه مردادماه سال جاری مبلغ ۷۹۵ هزار و ۹۸6 
میلیارد ریال تسهیلات برای اجرای طرح نهضت 
ملی مســکن پرداخت کرده اســت. سید عباس 
حسینی مدیرعامل بانک مســکن با بیان اینکه 
تا نیمه مردادماه ســال جاری قرارداد ۲۷۰ هزار 
و ۱۴۵ واحد مســکونی در این بانک منعقد شده 
است، گفت: اجرای طرح نهضت ملی مسکن در 
ابعاد مختلف از جملــه تأمین مالی، تأمین زمین 
و رســیدگی به پرونده متقاضیان طرح در حال 
انجام است و سازمان های مختلف در این حوزه با 
همکاری یکدیگر در حال تلاش هستند تا دولت 
به وعده شفاف خود در حوزه خانه دار کردن قشر 
متوســط و کمتر برخوردار جامعه عمل کند. وی 
افزود: طرح نهضت ملی مسکن در بانک توسعه ای و 
تخصصی مسکن با شتاب مناسبی در حال پیگیری 
است و عمده کار تســهیلاتی بانک نیز مربوط به 
همین طرح است. در همین راستا، قرارداد ۳۲ هزار 
و ۸۲۰ پروژه ذیل طرح نهضت ملی مسکن منعقد 
شده که بانک طی آن متعهد به پرداخت ۹۲۰ هزار 
و ۴۸۳ میلیارد ریال شــده است.مدیرعامل بانک 
مسکن تصریح کرد: بانک مسکن تاکنون از محل 
آورده متقاضیان و منابــع خود، مبلغ ۷۹۵ هزار و 
۹۸6 میلیارد ریال تسهیلات پرداخت کرده است 
که با توجه به اینکه پرداخت تسهیلات نهضت ملی 
مسکن به طور مرحله ای و همراه با پیشرفت پروژه ها 
انجام می پذیرد با تکمیل مراحل بعدی میزان مبلغ 

تعهدی بانک نیز پرداخت خواهد شد.

خســارت ۲۷ میلیارد تومانی 
سارقان به شبکه برق 

مدیر عامل شرکت توزیع برق استان تهران میزان 
خسارت مستقیم سرقت به شــبکه توزیع برق را 
در در سال ۱۴۰۱، ۲۷ میلیارد تومان عنوان کرد 
و گفت: خسارت غیرمســتقیم این سرقت ها نیز 

آسیب به لوازم برقی مردم است.
قاسم شهابی درباره میزان سرقت از تجهیزات برقی 
در سطح شهرستانهای استان تهران با بیان اینکه 
ما روز به روز شاهد افزایش تعداد سرقت هستیم، 
اظهار داشت: تاکنون ســرقت از سیمهای مسی 
بسیار زیاد بود که اکنون طبق اقدامات و برنامه هایی 
که انجام شده بنا بر این است که تا پایان شهریور 
جشن اتمام اســتفاده از سیمهای مسی را برگزار 
کنیم. بر این اساس ۱۲ هزار کیلومتر شبکه هوایی 

تبدیل به کابل خودنگهدار خواهد شد.
وی افزود: سرقت تجهیزات منجر به تلفات برق و 
افت ولتاژ می شود که با تبدیل شدن به کابلهای 
خودنگهدار منجر به رفع این معضلات خواهد شد. 
مدیرعامل شرکت توزیع برق استان تهران گفت: 
اکنون سارقان ســراغ تابلوهای برق رفته و درب 
این تابلوها را به سرقت می برند، ما روی دربها قفل 
خاصی تعبیه کردیم که از این کار جلوگیری کنیم.

وی میزان خسارت مستقیم سرقت به شبکه توزیع 
برق را در در سال ۱۴۰۱، ۲۷ میلیارد تومان عنوان 
کرد و افزود: خسارت غیرمستقیم این سرقت ها نیز 

آسیب به لوازم برقی مردم است.
 وی یادآور شد: همچنین به دلیل ساخت و سازهای 
غیرمجاز ۵۰ تا 6۰ هزار انشعاب غیرمجاز داریم که 

درواقع اقدام به سرقت انرژی می کنند.

اخبار
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وزیر راه و شهرسازی از تســهیلگری دولت برای 
واگذاری زمین به انبوه سازان برای ساخت مسکن 
خبر داد و گفت: واحدهای مسکونی در شهرک ها 
و شهرهای جدید با مشارکت انبوه سازان احداث 
می شود و یک میلیون و ۵۵۰ هزار واحد مسکونی 

نهضت ملی در حال ساخت است.
مهرداد بذرپاش در نشســت هم اندیشی اعضای 
کانون انبوه ســازان ضمن تاکید بر اینکه نهضت 
ملی مســکن یکی از اولویت های اصلی وزارتخانه 
اســت، افزود:در بخش تولید مسکن برای تسریع 
و تسهیل در ســاخت و ســاز نیازمند مشارکت 
بیشــتر بخش خصوصی و انبوه سازان هستیم که 
برنامه ریزی شــده تا با روش هایی مناسب حضور 
 بخش خصوصی در تولید مســکن در کنار دولت 

تقویت شود.
وی با اشاره به اینکه سیاست دولت قبل در بخش 
مسکن مبتنی بر ســاخت و تولید مسکن نبوده 
است، اظهار داشــت: تولید مسکن قانون مجلس 
بوده و با شروع به کار دولت ســیزدهم به عنوان 
یکی از سیاســت های اصلی دولت در نظر گرفته 
شد و هم زمان برنامه ریزی برای تامین و تخصیص 
زمین و دیگر مواردی که مرتبط با ساخت مسکن 

است در این باره آغاز شد.

عضو کابینه دولت سیزدهم یکی دیگر از اقدامات 
وزارت راه و شهرســازی را در کنار اجرای قانون 
جهش تولید مســکن و ســاخت مســکن برای 
متقاضیان واقعی آن، ساماندهی بازار اجاره مسکن 
عنوان کرد و توضیح داد: لایحه ســاماندهی بازار 
اجاره با تلاش های ۵ تا 6 ماهــه مراحل تصویب 
خود را می گذراند و در صــورت تصویب می تواند 
کمک قابل توجهی در بازار اجاره و ساماندهی آن 

داشته باشد.
بذرپاش گفت: ساخت مســکن نیاز سالانه کشور 
است و چنانچه بخواهیم تقاضای مسکن را پاسخ 
بدهیم و رشد اقتصادی مســکن و تولید ناخالص 
داخلی را افزایش بدهیم نیازمند مشارکت بیشتر 
بخش خصوصی و مشارکت مردمی در رونق دهی 

به بازار تولید مسکن هستیم.

حذف قیمت زمین بــرای متقاضیان 
مسکن نهضت ملی

وی تصریح کــرد: با نگاه توســعه اقتصادی یکی 
از اهرم هــای وزارت راه و شهرســازی و اولویت 
های این وزارتخانه تولید مســکن است. بذرپاش 
ادامه داد: وزارت راه و شهرســازی بــرای تولید 
مســکن تلاش کرد تا با ابزارهــای قانونی و وضع 

مقررات لازم در همکاری با مجلس و سایر ارکان 
دولت تولید مســکن را رونق بدهد. اســتراتژی 
وزارتخانه در بخش مســکن تامین زمین و حذف 
 قیمت زمین از ساخت مسکن و افزایش تسهیلات 

مسکن بود.

کاهش نرخ سود تسهیلات بانکی از ۲۳ 
به ۱۸ درصد

وزیر راه و شهرسازی توضیح داد: تشکیل جلسات 
منظم شورای عالی مسکن و حضور رییس جمهور 
و سایر دستگاه ها و وزارتخانه های مرتبط امکانی 
را فراهم کرده است تا تولید مسکن در همراهی با 

سایر ارکان دولت تقویت شود.
وی رایزنی برای کاهش نرخ سود تسهیلات بانکی 
مســکن از ۲۳ به ۱۸ درصد را بخــش دیگری از 
این تلاش ها عنوان کرد و گفــت: افزایش میزان 
تســهیلات ودیعه مســکن، رشــد ۳۵ درصدی 
تســهیلات صنعتی سازی بخشــی از تلاش های 
مجموعه دولت برای رونق بخشی به تولید مسکن 

بوده است.
بذرپاش با اشاره به اینکه هم اکنون الحاق زمین 
در شــهرهای زیر ۲۵ هزار نفر جمعیت بر عهده 
شورای مسکن استان اســت؛ از برنامه ریزی برای 

دادن اختیارات به اســتان ها برای الحاق زمین به 
محدوده شهرها برای شهرهای زیر ۲۰۰ هزار نفر 

جمعیت خبر داد.

تشکیل کارگروه تولید مسکن با انبوه سازان
وی توضیــح داد: هم اینک بیــش از یک میلیون 
و ۵۵۰ هزار واحد مســکونی نهضت ملی در حال 
ساخت اســت که در مراحل مختلف قرار دارند؛ 
بنابراین در کنار برنامه ریزی و سیاستگذاری، کار 
ساخت و نظارت بر ســاخت و ساز نیز دنبال شده 
و دولت در این بخش تمامی اهتمام خویش را به 

کار بسته است.
وزیر راه و شهرسازی از موافقت خود برای تشکیل 
کارگروه تولید مسکن با انبوه ســازان خبر داد و 
افزود: در برنامه است تا زمین در اختیار انبوه سازان 
برای تولید مسکن قرار بگیرد و انبوه سازان بخشی 
از تولید مسکن را برای نهضت ملی عهده دار شوند.

بذرپاش با اشاره به اینکه تولید یک میلیون واحد 
مســکونی در مشــارکت بخش خصوصی و انبوه 
ســازان انتظاری اســت که دولت و وزارت راه و 
شهرسازی از بخش خصوصی دارد، گفت: در برنامه 
اســت تا تولید مسکن در شــهرک ها و شهرهای 

جدید در مشارکت با انبوه سازان باشد.

یک مدیر بازار ســرمایه گفت: در حال حاضر مانده 
اوراق منتشره در بازار ســرمایه 6۵۰ هزار میلیارد 
تومان است که در ۳ سال گذشــته هر سال ۲۰۰ 
هزار میلیارد تومان اوراق منتشر شده است. مهرداد 
فرآبادی، در مورد اینکه یکی از ماموریت های بازار 
سرمایه تامین مالی برای شرکت های کشور است، 
گفت: در حال حاضر تامین سرمایه بلندمدت عمدتا 
از بازار ســرمایه انجام می شود، به گونه ای که مانده 
اوراق منتشره در این بازار 6۵۰ همت)هزار میلیارد 
تومان( است. در سال ۹۹ به میزان ۲۰۰ همت، سال 
۱۴۰۰ حدود ۲۵۰ همت و سال گذشته ۲۹۸ همت 
اوراق منتشر شــد که البته بخش مهمی از آن در 

قالب اسناد خزانه است.
وی تأکید کرد: بانک ها به دلیل عدم کفایت سرمایه 
و ناترازی علاقه ای به تامیــن مالی بلندمدت برای 
بازار ســرمایه ندارند و در این شــرایط نقش بازار 
سرمایه برای تامین مالی بلندمدت روشن می شود. 

این کارشناس بورســی با بیان اینکه شرکت های 
بزرگ ماننــد ملی مس ایران، در حــال حاضر ۱6 
میلیارد یورو پروژه در دســت اقــدام دارند، گفت: 
قرار اســت به اندازه ۲ میلیارد یــورو از طریق بازار 
ســرمایه تامین مالی کنند که بخشی از این منابع 
صرف خرید ماشین آلات و نوسازی معادن و افزایش 

بهره وری معادن می شود.
فرآبادی همچنین با بیان اینکه 6۰ درصد ســهام 
تامین ســرمایه کیمیا متعلق به ملی مس اســت، 
گفت: بخش عمده ای از تامین ســرمایه پروژه های 
بزرگ مس، از این طریق انجام می شــود و صنعت 
مس خارج از تحریم است، چون محصولات مسی 
در خودروهای برقی و خودروهای خودران استفاده 

می شود. بنابراین این صنعت تحریم پذیر نیست.
به گفته مدیرعامل تامین سرمایه کیمیا؛ چشم انداز 
بازار سرمایه مثبت است و روند بازار رو به رشد خواهد 
بود. ایران از نظر داشتن منابع نفت و گاز رتبه اول در 

جهان را                              دارد. از نظر ذخایر مس رتبه پنجم در اختیار 
دارد. وی همچنین به ریسک های بازار سرمایه اشاره 
کرد و گفت: تغییرات ناگهانی قوانین، نوسانات نرخ 
ارز در بازار، از ریســک های بازار سرمایه و همچنین 
قیمت گذاری دستوری دولت برای بنگاه های بورسی 

از عوامل افزایش ریسک در بازار سرمایه است.
این کارشناس بورسی با اشــاره به سیاست بانک 
مرکزی گفت: رشــد نقدینگی در سه سال گذشته 
کنترل شــده و از ۴۰ درصد سال ۹۹ به ۲۷ درصد 
در سال جاری کاهش یافته که نقش مهمی در مهار 
تورم خواهد داشت. وی همچنین در مورد دوره های 
رشد ۴ ماهه گفت: رشد نقدینگی از ۹.۹ درصد ۴ 
ماهه در سال ۹۹ در حال حاضر به 6 درصد کاهش 
یافته که نشــان می دهد دولت قصد مهار تورم را                              با 

مهار رشد نقدینگی دارد.
فرآبــادی همچنین با بیــان اینکــه در دنیا روند 
سرمایه گذاری از شکل مستقیم به روند غیرمستقیم 

کاهش پیدا کرده اســت، گفــت: ابزارهایی مانند 
صندوق های ســرمایه گذاری و صندوق های مشاع 
و صندوق های با درآمد ثابــت در این زمینه وجود 
دارد و صندوق کیمیا مجــوز یک صندوق با درآمد 
ثابت و قابل معامله از بورس را                              گرفته که هفته آینده 

پذیره نویسی آن شروع خواهد شد.
این کارشناس بازار سرمایه همچنین در مورد متوسط 
نرخ رشد تشکیل سرمایه در بخش معادن و صنایع 
معدنی گفت: در ۱۰ ســال گذشــته این نرخ از ۲۴ 
درصد به منفی ۷ درصد کاهــش یافته، درحالی که 
در دهه ۷۰ نرخ رشد ت شــکیل سرمایه ثابت بالای 
۵۰ درصد بود و در حال حاضر ماشــین آلات معدنی 
نیاز به نوسازی دارند. وی افزود: سال گذشته موافقت 
تشکیل صندوقی با ۵۸۰ میلیون دلار سرمایه و ۴۴۰ 
هزار تن تولید مس کاتد در آذربایجان دریافت کردیم و 
انتشار اوراق صکوک اسلامی برای این منظور به زودی 

در دستورکار قرار می گیرد.

واگذاری زمین به انبوه سازان برای ساخت مسکن

۱.۵ میلیون واحد نهضت ملی در حال ساخت است

انتشار سالی 200 هزار میلیارد تومان اوراق از طریق بازار سرمایه

شایلی قرائی
News kasbokar@gmail.com

اقدامات مثبت در راستای کنترل تورم 
عبدالمجید شیخی، اقتصاددان

اقدامات مثبت دولت در رفع گره های طولی تولید و نظارت بر قیمت ها در بازارها، موجب آن شده که انتظارات تورمی در کشور کاهش پیدا کند. البته این امر می تواند دوام پیدا کرده و بخش حبابی تورم را سرکوب کند. 
در کنار این اقدامات، گسترش روابط بین المللی به خصوص با کشورهای همسایه توانست فضای بازارها را تعدیل کند. اقدامات تاثیرگذار دولت که به آزادسازی منایع ارزی منجر شد می تواند تاثیرات بسیار مهمی در 

بازارها داشته باشد. کاهش نرخ ارز یکی از مهم ترین این اثرات خواهد بود. هرچند دولت باید اقدامات مهم تری در راستای کاهش اتکای اقتصاد به دلار در دستور کار داشته باشد. 
از سوی دیگر در کنار تمامی این اقدامات مهم ترین راهکار برای مقابله با تورم، ایجاد فرهنگ سازی اصلاحی است. برای جلوگیری از رشد تورم، باید فعالیت های غیرمولد و آتش افروزی سوداگران را در بخش های مختلف 
اقتصادی متوقف کرد. در کنار سیاست گذاری های مناسب، فرهنگ سازی اصلاحی باید در اولویت قرار گیرد. در شرایط کنونی اقتصادی، همه افراد باید در کنار هم جهت مقابله با تورم تلاش کنند و توجه کنند که نباید 

با افرادی هم راستا شوند که با دلالی، سفته بازی و به وجودآوردن تورم، به تخریب معیشت مردم کمک می کنند.
اخذ مالیات از فعالیت های غیر مولد و قرار دادن مالیات و جرایم مالی سنگین برای کسانی که ارز در منازل خود نگهداری می کنند همه و همه منجر به کاهش و مهار نرخ تورم می شود. دولت باید به هیچ فردی اجازه 
ندهد با دلار مبادله کند و همه فعالین اقتصادی باید حساب ارزی داشته باشند و دارندگان ارز نیز ارز های خود را به دولت بدهند و در عوض آن حواله ارزی دریافت کنند، ضمن اینکه پیمان سپاری ارزی نیز باید اجباری 

شود و هیچ صادرکننده حق نداشته باشد که به اختیار خود کاری در این زمینه با ارز آن هم ارز آزاد انجام دهد.
همه باید ارز خود را به دولت تحویل دهند تا با نرخ مورد نظر دولت فعالیت های صورت بگیرد و در واقع خرج مجدد واردات شود. اگر این سیاست ها اجرا شود قطعا تورم معکوس می شود و این چنین سفره های مردم به 

تدریج بزرگتر می شود و تولید داخلی تقویت می شود.



3 بازار

مدیر عامل توانیر گفت: ۱۱ میلیون مشترک از ۳۱ میلیون مشترک 
خانگی پاداش دریافت کردند.

مدیر عامل توانیر گفت: با توجه به اینکه امسال شرایط آب و هوایی 
کشور نسبت به تابستان سال گذشته متفاوت و گرم تر است باید این 
مطلب را عنوان کرد که در مرداد ماه امسال ۱4 روز میزان تقاضای 

مصرف برق بیش از 7۱ هزار مگاوات بوده اســت این در حالی است 
که در تابستان سال گذشته تنها یک روز میزان تقاضای مصرف برق 

کشور به عدد 69 هزار و پانصد مگاوات رسید.
کردی گفت: با اجــرای طرح مدیریت مصرف بــرق از ۱5 خرداد تا 
2۱ مرداد ماه هزار میلیارد تومان پاداش پرداخت شــده اســت. در 

حال حاضر برای ۳۱ میلیون و هفتصد هزار مشــتررک برق خانگی 
صورتحاســب اولین دوره فصل گرم صادر شده است که بیش از ۱۱ 
میلیون مشترک مشمول دریافت پاداش صرفه جویی شده اند یعنی 
۳7 درصد مشترکان برق خانگی توانســته اند از طرح پاداش صرفه 

جویی بهره مند شوند.

صادرات ایران به کشورهای اوراسیا براســاس آمار رسمی گمرک، 
در چهار ماه امســال به 5۱4.9 میلیارد دلار رســید. آمار صادرات 
ایران به کشورهای اوراســیا در چهار ماه نخست سال ۱402 نشان 
می دهد، صادرات ایران به ارمنســتان به میــزان 442 هزار تن و به 
ارزش ریالی 5040 میلیارد تومان و بــه ارزش دلاری ۱۳۳ میلیون 
و ۱04 هزار و 99۳ دلار براســاس دلار نیما بوده اســت. همچنین 
صادرات ایران به بلاروس بــه میزان 5.6 هزار تــن کالا و به ارزش 
 202 میلیارد تومان و به ارزش 5 میلیون ۳7۳ هزار و 2۳۳ دلار ثبت 

شده است.
صادرات ایران به فدراســیون روســیه به میزان 678 هزار تن کالا 
و بــه ارزش ۱۱ هــزار و 429 میلیــارد تومان و بــه ارزش دلاری 
۳02 میلیون و 79 هزار و ۱6 دلار بوده اســت. صــادرات ایران به 

قرقیزســتان به میزان ۱6 هزار تــن کالا و بــه ارزش 67۱ میلیارد 
 تومان و بــه ارزش دلاری ۱7 میلیــون و 67۳ هــزار و 8۳4 دلار 

بوده است.
صادرات به قزاقســتان به میزان ۱59 هزار تن و بــه ارزش 2۱47 
میلیارد تومان و ارزش دلاری 56 میلیــون و 722 هزار و 658 دلار 
بوده و کل صادرات ایران به پنج کشور اوراسیایی در چهار ماه امسال 
به میزان ۱۳0۱ هزار تن و به ارزش ۱9 هزار و 49۱ میلیارد تومان به 

ارزش دلاری 5۱4 میلیون و 95۳ هزار و 7۳4 دلار بوده است.
آمار گمرک از واردات ایران از کشورهای اوراسیا در چهارماه امسال 
نشان می دهد، واردات از ارمنستان به میزان ۱.4 هزار تن و به ارزش 
78.6 میلیارد تومان و به ارزش دلاری 2 میلیون و 758 هزار و 904 

دلار بوده است.

واردات ایران از بلاروس در ســال جاری به میزان ۳۱ هزار تن و به 
ارزش ۱94۱ میلیارد تومان یا ارزش دلاری 68 میلیون و ۱28 هزار و 
۳29 دلار بوده است. واردات ایران از روسیه در سال جاری به میزان ۳ 
هزار و ۱50 هزار تن و به ارزش ریالی 55 هزار و 20۳ میلیارد تومان 
و به ارزش دلاری یک میلیارد و 9۳6 میلیون و 794 هزار و ۱9۳ دلار 

بوده است.
ارزش واردات ایران از قرقیزستان در سال جاری به میزان ۳.۱ هزار 
تن و به ارزش ریالی ۳۱۳۳ میلیارد تومان و ارزش دلاری ۱09 میلیو 
و 890 هزار و 500 دلار بوده اســت و کل واردات ایران از پنج کشور 
اوراسیا در ســال جاری به میزان ۳.4 میلیون تن و به ارزش ریالی 
60 هزار و 577 میلیارد تومــان و به ارزش دلاری دو میلیارد و ۱25 

میلیون و ۳0۱ هزار و 8۳ دلار بوده است.

مدیرعامل سازمان ملی زمین و مسکن با اشاره به 2 برابر 
شدن زمین های تامین شده برای نهضت ملی مسکن 
گفت: هم اکنون 24 هزار هکتــار از اراضی وزارت راه و 
شهرسازی در مرحله الحاق قرار دارند و 5.۳ هکتار اراضی 
مازاد سایر دستگاه ها نیز به نهضت ملی مسکن اختصاص 
داده شده است. ارسلان مالکی، با اشاره به تأمین زمین 
نهضت ملی اظهار داشت: تاکنون ۳4 هزار هکتار اراضی 
برای ساخت مسکن در قالب طرح نهضت ملی تعیین 
تکلیف و در اختیار سازندگان قرار گرفته است. مالکی 
با اشاره به اراضی که در مرحله الحاق قرار دارند، گفت: 
هم اکنون 24 هزار هکتار از اراضی متعلق به وزارت راه 
و شهرسازی در مراحل مختلف الحاق قرار دارند و 5.۳ 
هکتار از اراضی مازاد سایر دستگاه ها نیز به نهضت ملی 
مسکن اختصاص داده شده اند. مدیرعامل سازمان ملی 
زمین و مســکن تأکید کرد: هم اکنون طرح ســاخت 
27 شــهرک جدید در اراضی یاد شده مراحل مختلف 
کارشناســی خود را پشت ســر می گذارند تا به طرح 
نهضت ملی مسکن اضافه شوند. وی ادامه داد: تمامی 
ظرفیت ها به منظور تأمین زمین در قالب اســتفاده از 
بخش خصوصی، زمین های بخش دولتی و شهرک سازی 
به کار گرفته شده تا تأمین زمین با سرعت به پیش برود.

مالکی با اشاره به محدودیت تأمین زمین در استان های 
شمالی و غربی کشــور گفت: در استان های شمالی به 
دلیل اینکه اکثر زمین ها جنــگل، اراضی درجه یک و 
دو کشاورزی و منابع طبیعی است، نمی توان به راحتی 

تأمین زمین کرد، همچنین در استان های  غربی عمده 
زمین ها سنگلاخی هستند، اما در این استان ها نیز تلاش 
می کنیم با توسعه شهرک ســازی زمین مناسب برای 
نهضت ملی مسکن را تأمین کنیم. مدیرعامل سازمان 
ملی زمین و مسکن در تشریح روش های ساخت مسکن 
گفت:  در ساخت مسکن شیوه های متنوعی به کار رفته 
که در آنها زمین به صورت اجاره 99 ساله و بدون دریافت 
هزینه در اختیار مردم قرار خواهد گرفت. مالکی افزود: 
طرح های مشارکت با انبوه سازان، واگذاری به مردم به 
صورت انفرادی و گروهی و ســرمایه گذاری بانک ها از 
جمله مواردی است که در ساخت نهضت ملی مسکن 
مورد استفاده قرار گرفته است. این مقام مسؤول تأمین 
زمین را مرتبط با نهضت ملی مسکن ندانست و گفت: 
علاوه بر تأمین زمین برای طرح نهضت ملی مســکن 
تأمین زمین برای طرح هــای ایثارگران و طرح جوانی 
جمعیت در دستور کار قرار دارد. وی گفت: هماهنگی 
خوبی در جهت رفع موانع تحقق هدف مسکنی دولت 
به وجود آمده و شورای عالی مسکن به عنوان بالاترین 
نهاد تصمیم گیری در این حوزه به صورت ماهانه و بعضا 
کمتر از یک ماه برگزار می شود. مالکی افزود: در استان ها 
قرارگاه مسکن تشکیل شده و همچنین شورای تأمین 
مسکن نیز به رفع مسائل در این حوزه کمک می کند. 
مدیرعامل سازمان ملی زمین و مســکن  تأکید کرد: 
تلاش می کنیم تا با سرعت بخشیدن به اجرای نهضت 
ملی مسکن زمینه رفع نیاز اساسی مردم را محقق کنیم.

نماینده اتاق اصناف ایران در استان چهارمحال 
بختیاری، شــهرکرد از پایین بودن نرخ مصوب 
 دســتمزد صنــوف خدماتــی در این اســتان 

خبر داد.
محمودشــاهدی خزانه دار اتاق اصناف و رئیس 
اتحادیه صنف تعمیرکاران خودرو در گفت وگو 
با پایگاه اطلاع رســانی اتاق اصناف ایران گفت: 
یکی از مشکلاتی که در تمامی صنوف خدماتی 
شاهد هستیم، بحث قیمت گذاری و تعیین نرخ 
دســتمزد صنوف خدماتی است که با مشکلات 
عدیده همراه اســت و وزارت صمت و ســازمان 
حمایت از مصرف کننده برای تعیین نرخ شرایط 
رکود و تــورم و قیمت های پایتخــت را در نظر 

نمی گیرند.
وی تصریح کرد: بــرای تعیین نرخ دســتمزد 
صنــوف خدماتی در شهرســتان هــا باید نرخ 
پایتخت ملاک قرار بگیرد و بر اساس آن حدود 
۱0 درصد کمتر نسبت به نرخ پایتخت قیمت ها 
مصوب شود نه 40 درصد پایین تر نسبت به نرخ 
 پایتخت، و این مشکلی اســت که سال ها با آن

 مواجه هستیم.
وی افــزود: علیرغم تمامی شــرایط رکود بازار، 
تورم و گرانی مایحتایج اساســی، همکاری لازم 
با اتاق اصناف جهت تعیین نرخ دســتمزد برای 
تمامی صنــوف خدماتی صــورت نمی گیرد و 

قیمتی که مصوب می شود بســیار پایین است 
 و کفاف تامیــن هزینه های صنــوف خدماتی

 را نمی دهد.
شــاهدی با بیان اینکه هر ســاله بیش از دو ماه 
جهت تعیین نرخنامه دستمزد صنوف خدماتی 
درگیر هستیم ،اظهارکرد: ابتدا اتاق اصناف هر 
اســتانی مبلغ نرخ صنوف خدماتی را بر اساس 
شرایط بررســی و تعیین می کند و سپس نرخ 
نامه به مجمع عمومی و کمیته سازمان حمایت 
از مصرف کننده و کمیســیون نظارت می رود 
که تمامی نرخ های پیشــنهادی اتاق اصناف در 
آنجا چکش کاری و به حداقل می رســد که در 
نهایت توسط کمیسیون نظارت تایید می شود 
و در این فرایند کاری بــه افزایش قیمت دیگر 
اســتان ها و دیگر اقلام مصرفــی ندارند وتمام 
تلاش برای پایین آوردن نرخ دستمزد خدمات 
 اســت و مبنای مشــخصی برای تعیین قیمت 

وجود ندارد.
نماینده اتاق اصناف ایران در شــهرکرد افزود: 
تعیین نــرخ دســتمزد خدمات نباید ســلیقه 
ای در هر اســتانی باشــد بلکه باید مصوبه ای 
کامل و جامع برای کل کشــور وجود داشــته 
باشد که بر اســاس آن نرخنامه ها مصوب شود 
 و همه بر اســاس یک نرخنامه واحــد فعالیت 

داشته باشند.

پاداش هزار میلیاردی برای مشترکان برق خانگی

صادرات 514 میلیون دلار کالای ایران به اوراسیا 

دستمزد صنوف خدماتی شهرهای کوچک بسیار پایین استساخت 27 شهرک جدید در نهضت ملی مسکن
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مرکز آمار اعلام کرد متوســط درامد اظهار شده  
سالانه  یک خانوار شهری در سال گذشته با رشد 
48.5 درصدی به حدود ۱67 میلیون تومان رسیده 
در حالی که هزینه های این خانوار با رشــد 48.۳ 
درصدی به ۱۳7 میلیون تومان رســیده است. به 
گزارش مرکز آمار، متوسط درامد اظهار شده  سالانه  
یک خانوار شهری در ســال گذشته ۱.669.64۱ 
هزار ریال بوده است که نسبت به سال قبل، 48.5 
درصد افزایش داشته است. بر این اساس در سال 
۱40۱، رشد متوسط درامد ســالانه خانوارهای 
شهری بیشتر از رشــد متوسط هزینه کل سالانه 

بوده است.
متوســط هزینه  کل خالص ســالانه  یک خانوار 
شــهری ۱۳7۱460 هــزار ریال بوده اســت که 
نسبت به رقم مشابه در ســال قبل 48.۳ درصد 
افزایش نشــان می دهــد. از هزینه  کل ســالانه  
خانوار شهری ۳76.822 هزار ریال با سهم 27.5 
درصد مربوط به هزینه هــای خوراکی و دخانی و 
994.6۳8 هزار ریال با سهم 72.5 درصد مربوط 
به هزینه هــای غیرخوراکی بوده اســت. در بین 
هزینه  های خوراکی و دخانی، بیشــترین ســهم 
مربوط به هزینه  گوشت با ســهم 20.7 درصد و 
در بین هزینه های غیرخوراکی بیشــترین سهم 
 با 52.5 درصد مربوط به هزینه مســکن، سوخت 

و روشنایی بوده است.
متوسط درامد اظهار شده  سالانه  یک خانوار شهری 
۱.669.64۱ هزار ریال بوده اســت که نسبت به 
سال قبل، 48.5 درصد افزایش داشته است. بر این 
اساس در سال ۱40۱ رشد متوسط درامد سالانه 
خانوارهای شهری بیشتر از رشد متوسط هزینه کل 
سالانه است. منابع تامین درامد خانوارهای شهری 
نشان می  دهد که 8/۳2درصد درامد از مشاغل مزد 
و حقوق بگیری، ۱6 درصد از مشاغل آزاد کشاورزی 
و غیرکشاورزی و 5۱/2 درصد از محل درامدهای 

غیرشغلی خانوار تأمین شده است.
مقایسه درصد خانوارهای شهری استفاده کننده 
از لوازم عمده زندگی در ســال ۱40۱ نسبت به 
سال ۱400، نشان می  دهد که خانوارهای استفاده 
کننده از اجــاق گاز از 98/8 بــه 98/5، تلویزیون 
رنگی از 6/97 به 0.97، جاروبرقی از 92/۱ به 9۱/6، 
ماشین لباسشویی از 88/۱  به 0.88، یخچال فریزر 
از 7/8 به 67/7، اتومیبل شخصی از 5۳/9 به 5۳/7، 
مایکروویو و فرهای هالوژن دار از ۱۱/9 به ۱2/9و 
ماشین ظرفشویی از8/۳ به 0.8 درصد تغییر یافته 
است. در ســال ۱40۱، عمده ترین نوع سوخت 
مصرفی 95/5 درصد از خانوارهای شــهری برای 

گرما، گاز طبیعی)شبکه عمومی( بوده است.
متوســط هزینه  کل خالص ســالانه  یک خانوار 
روســتایی 788.594 هزار ریال بوده اســت که  
نسبت به ســال قبل 5۱.9 درصد افزایش نشان 

می دهد. از هزینه  کل ســالانه  خانوار روســتایی 
۳28.527 هزار ریال با سهم 4۱.7 درصد مربوط 
به هزینه های خوراکی و دخانی و 460068 هزار 
ریال با ســهم 58.۳ درصد مربوط به هزینه های 
غیرخوراکی بوده است. در بین هزینه های خوراکی 
و دخانی، بیشترین سهم مربوط به هزینه  گوشت 
با سهم 20.7 درصد و پس از آن هزینه  آرد، رشته، 
غلات، نان و فرآوردهای آن بــا 20.4 درصد و در 
بین هزینه های غیرخوراکی، بیشــترین سهم با 
۳2.8 درصد مربوط به مسکن، سوخت و روشنایی 

بوده است.
متوســط درامد اظهار شده  ســالانه  یک خانوار 
روستایی 986.۳8۳ هزار ریال بوده است که نسبت 
به سال قبل 54.8 درصد افزایش داشته است. منابع 
تامین درامد خانوارهای روستایی نشان می  دهد 
که ۳2 درصد از مشاغل مزد و حقوق بگیری، ۳/۱ 
درصد از مشاغل آزاد کشاورزی و غیرکشاورزی و 
۳7/9 درصد از محل درامدهای غیرشغلی خانوار 

تأمین شده است.
مقایسه درصد خانوارهای روستایی استفاده کننده 
از لوازم عمده زندگی در ســال ۱40۱ نسبت به 
سال ۱400 نشان می  دهد که خانوارهای استفاده 
کننده از اجاق گاز از 5/98 به 97/8، تلوزیون رنگی 
از ۱/95 بــه 9۳/6، جاروبرقــی از 9/68 به 69/4، 
ماشین لباسشویی از 8/59  به 6/5، یخچال فریزر 
از 2/55 به 54/8، اتومیبل شــخصی از 9/۳5 به 
۳7/۱، مایکروویو و فرهای هالــوژن دار از ۱/2 به 
2/۳ و ماشین ظرفشویی از 0.5 به 4 درصد تغییر 
یافته است. در سال ۱40۱ عمده ترین نوع سوخت 
مصرفی 79/4 درصد از خانوارهای روستایی برای 
گرما، گاز طبیعی)شبکه عمومی( و 9/5درصد نفت 

سفید بوده است.
بررسی متوسط هزینه کل سالانه یک خانوار شهری 
نشان می دهد که استان تهران با ۱.96۱.894 هزار 
ریال بیشترین و استان کرمان با 7905۱7  هزار 
ریال کمترین هزینه را در سال ۱40۱ داشته اند. 
همچنین اســتان تهران با 2۳06622  هزار ریال 
بیشترین و استان خراسان شمالی با ۱0246۳5  
هزار ریال، کمترین متوســط درامد سالانه یک 
خانوار شهری را در سال ۱40۱ به خود اختصاص 
داده است. بررسی متوسط هزینه کل سالانه یک 
خانوار روستایی نشان می دهد که استان مازندران 
با ۱06۳6۳9 هزار ریال بیشترین و استان سیستان 
و بلوچســتان با 42۱.4۳9 هــزار ریال کمترین 
هزینه را در سال ۱40۱ داشته اند. همچنین استان 
مازندران بــا ۱676250 هزار ریال بیشــترین و 
استان سیستان و بلوچســتان با 44055۱  هزار 
ریال، کمترین متوســط درامد سالانه یک خانوار 
 روســتایی را در ســال ۱40۱ به خود اختصاص 

داده است.

مدیرکل امور میوه های سردســیری و خشــک 
معاونت باغبانی وزارت جهاد کشــاورزی گفت: 
طبق آمارها ســالیانه ۱۱ میلیون تن انواه میوه 
های سردسیری در ســطح یک میلیون و 800 
هزار هکتار از باغات کشــور تولید و به بازارهای 

داخلی و خارجی عرضه می شود.
»داریــوش ســالم پور« درباره وضعیــت تولید 
میوه های سردسیری و خشک در کشور، افزود: 
آمارها نشان می دهد که سالیانه 25 میلیون تن 
محصول باغی در سطح سه میلیون هکتار از باغات 
اعم از گرمسیری و نیمه گرمسیری، سردسیری 
و خشک تولید می شــود که علاوه بر تامین نیاز 
داخلی، مازاد بر نیاز به کشــورهای هدف صادر 

می شود که ارزآوری به همراه دارد.
مدیرکل امور میوه های سردســیری و خشــک 
معاونت باغبانی وزارت جهاد کشاورزی تصریح 
کرد: مجمــوع ارزآوری حوزه باغبانی ســالیانه 
نزدیک به سه میلیارد دلار است که هر ساله یک 
میلیارد و 700 میلیــون دلار معادل بیش از 60 
درصد درآمدهای ارزی حوزه باغبانی مربوط به 

میوه های سردسیری و خشک است.
وی اظهار داشــت: با توجه به شرایط ویژه آب و 
هوایی ایران که در کمربند خشک و نیمه خشک 
جهان واقع شده و به دلیل وجود اقلیم های متنوع 
در داخل کشور، باغبانی یکی از مزیت های نسبی 
و بعضی مناطق مزیت مطلق کشــور اســت، به 
طوری که تولید برخی محصولات همچون پسته، 
زرشک، ســیب درختی، انگور، کشمش، گردو، 
گیلاس، آلبالو، زردآلو، هلو، شلیل، به، آلو، بادام 
و فندق دارای ارزش افــزوده و مزیت اقتصادی 

بالاست.
ســالم پور گفت: اکنون ایــران در تولید برخی 
میوه های سردسیری رتبه های برتر جهان را دارد، 
به طوری که در محصول زرشــک رتبه نخست، 
پسته رتبه دوم، ســیب درختی، گردو، گیلاس، 
کشمش، زردآلو، هلو و شلیل رتبه سوم، بادام، به 
و آلو رتبه پنجم، انگور و آلبالو رتبه هفتم و فندق 

رتبه هشتم جهان را داراست.
وی افزود: آمارها نشــان می دهد سالیانه حدود 
92 هزار تن زرشک  تر در سطح 20 هزار هکتار، 
240 هزار تن پسته در سطح بیش از 500 هزار 
هکتار، چهار میلیون تن سیب درختی در سطح 

250 هزار هکتار، 270 هزار تن گردو در ســطح 
۱70 هزار هکتار، ســه میلیون و 400 هزار تن 
انگور در ســطح ۳00 هزار هکتار، ۳40 هزار تن 
گیلاس در ســطح 40 هزار هکتار و ۱40 هزار 
تن آلبالو در سطح 25 هزار هکتار از باغات کشور 

تولید می شود.
مدیرکل امور میوه های سردســیری و خشــک 
معاونت باغبانی وزارت جهاد کشــاورزی با بیان 
اینکه پســته ایران در تمام جهان شناخته شده 
اســت، اظهار داشت: باغ های پســته کرمان از 
سنوات گذشته رتبه خوبی در سطح زیرکشت، 
تولید و صادرات داشته اســت اما در سال  های 
اخیر تغییر اقلیم و محدودیت منابع آبی که در آن 
مناطق رخ داده، از نظر کمی و کیفی باعث شوری 
آب  ها شده است؛ بنابراین بخشی از باغداران برای 
پایداری تولید ناچار شده اند که از ارقام مقاوم  یا 

شیوه  های به باغی استفاده کنند.
وی افــزود: تغییرات اقلیمی، ســرمای زودرس 
بهاره، گرمای بی  موقع به  تدریج و به تناوب تولید 
پسته را در استان کرمان دچار مشکل کرده است، 
بنابراین سرمایه گذاران، باغداران و بهره برداران 
ما به این فکر افتادند که خیلی از این سطوح دیگر 
نیاز به کارهای اصلاحی و پایداری تولید نداشته 
و بهتر است این محصول را در استان  های دیگر 

کشت کنند و برنامه توسعه را پیش بگیرند.
سالم پور گفت: اکنون کشت پســته در استان 
خراسان رضوی، خراســان جنوبی، سیستان و 
بلوچستان، سمنان، قزوین، اســتان مرکزی و 
فارس در سال های گذشته مورد توجه قرار گرفته 
و حتی اکنون کشت پسته در مناطق استان  های 
غربی و شمال غربی کشور مانند آذربایجان شرقی 

و غربی در مناطق مستعد در حال توسعه است.
وی تصریح کرد: به تازگی ایران و فائو تفاهمنامه 
همکاری  مشــترکی را برای زنجیره کامل تولید 
تا عرضه محصول پســته و ســاماندهی آن به 
امضا رساندند تا با اســتفاده از تجربیات جهانی 
کارشناسان فائو بهینه ســازی باغات انجام شود 
که امیدواریم با اجــرای این طرح به خصوص در 
استان کرمان به عنوان یکی از پایلوت  های مهم، 
روند تولید و صادرات محصول پسته به بازارهای 
جهانی به خصوص اتحادیه اروپا همانند گذشته 

ادامه پیدا کند.

جواد اوجی وزیر نفت درباره 
شایعات منتشر شده مبنی 
برکمبود عرضه بنزین گفت: 
هیچ گونه بحث افزایش قیمت 
بنزین نداریم و مردم به این 
شــایعات توجه نکنند. وزیر نفت گفت: بنزین به وفور 
یافت می شود و ذخایر هم ۱50 میلیون لیتر نسبت به 
پارسال افزایش پیدا کرده است. وی ادامه داد: در روزهای 
اخیر در تولید نفت رکورد جدیــدی زدیم؛ ۳ میلیون 
و ۱90 هزار بشکه در روز داشــته ایم. خوراک تمامی 
پالایشــگاه های نفت  به وفور در حال انجام است. در 
تامین بنزین هیچگونه مشکلی نداریم؛ همه جایگاه های 
سوخت فعال است و هیچگونه افزایش قیمت بنزین در 

دستور کار امسال دولت و مجلس نیست.
اوجی ادامه داد: تعداد کارت های جایگاه داران را مقداری 
محدود کردیم؛ هر شهروند 60 لیتر بنزین سهمیه ای و 
۱50 لیتر بنزین ۳ تومانی دارد، هر خودرو 2۱0 لیتر 

سهمیه بنزین دارد. در همین رابطه مدیرعامل شرکت 
ملی پخش فرآورده های نفتی گفت: دولت هیچ برنامه ای 
در ارتباط با افزایش قیمت سوخت در جایگاه های عرضه 
ســوخت ندارد و هیچ قانون و مصوبه ای در این راستا 

حاکم نیست.
نژادعلی، مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های 
نفتی در خصوص جزئیات طرح سقف سوخت گیری 
و اینکه آیا قرار است تغییری در قیمت بنزین صورت 
بگیرد، گفت: براساس بند هـ تبصره ۱4 قانون بودجه 
۱402، به منظور بهبود نظام توزیع بنزین و نفت گاز 
در کشور و کاهش قاچاق سوخت، وزارت نفت از طریق 
شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران، مکلف 
شده است تدبیری اتخاذ نماید که تا پایان شهریورماه 
ما بتوانیم حداقل 90 درصد خودرو های بنزین ســوز 
و 95 خودرو هــای نفت گازســوزمان را مجاب کنیم 
که از کارت های ســوخت مختص خودروی خودشان 

استفاده کنند.
وی افزود: به همین منظور از ابتدای سالجاری ما فرآیند 
تشویق مردم به استفاده از کارت شخصی را در سرلوحه 

کار خودمان قرار داده ایم و در دستور کار قرار گرفت. 
نژادعلی گفت: با افزایش سفرهای تابستانی، به دلیل 
اینکه بتوانیم توزیع یکنواخت در جایگاه های سوخت 
داشته باشیم و جلوگیری کنیم از تعطیلی جایگاه ها به 
دلیل اتمام سوخت، چون بارترافیکی در جاده ها عملًا 
افزایش پیدا می کند و نفتکش های سوخت رسان ممکن 
است با تاخیر به جایگاه های عرضه سوخت برسند، ما 
در هر نوبت برداشت از کارت های جایگاه های سوخت را 

بین ۳0 تا 40 لیتر درنظر گرفته ایم.
مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی افزود: 
در این فرآیند هیچ دلیلی بر اینکه واقعاً بخواهد قیمت 
سوخت، بنزین و یا نفت گاز در جایگاه عرضه تغییر کند 
نیست. دولت هیچ برنامه ای در ارتباط با افزایش قیمت 
سوخت در جایگاه های عرضه سوخت ندارد و همچنین 

هیچ قانون و مصوبه ای هم در این راستا حاکم نیست.
وی گفت: فقط ما به واســطه اینکه بتوانیم ســوخت 
یکنواخت و یکپارچه ای را در همه جایگاه های عرضه 
سوخت داشته باشیم و بتواند توزیع به صورت یکنواخت 
باشــد این اعمال سیاســت را در جایگاه های عرضه 

ســوخت پیاده ســازی کرده ایم و از نظر برداشــت 
 ســوخت هم برای ملت عزیز ایران هیچ محدودیتی

 به وجود نمی آورد.
از سوی دیگر مدیر بازرگانی شرکت پخش فرآورده های 
نفتی در خصوص خبرهایی مبنی بر احتمال افزایش 
قیمت سوخت گفت: این موضوع هم تکذیب می شود و 
بخشنامه هایی که در این زمینه در فضای مجازی پخش 
شده، دروغ محض است. عرب عاملی درباره تعطیلی 
برخی از جایگاه های سوخت گفت: تمامی جایگاه های 
سوخت تهران فعال است و خبرهایی مبنی بر تعطیلی 
کذب است. او گفت: احتمالا تعطیلی برخی از جایگاه ها 
بخاطر تعویض شیفت یا بروز رسانی جایگاه است که 
تعطیلی در حد چند دقیقه است و به سرعت برطرف 
می شود. عرب عاملی گفت: عملیات توزیع سوخت در 
جایگاه ها مطابق معمول و به صورت 24 ساعت شبانه روز 
انجام می شود و هیچ گونه برنامه تعطیلی در روزهای 

آینده نخواهد داشت.
مدیر بازرگانی شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
گفت: از مردم تقاضا می کنیم بدون هیچ گونه نگرانی 
و در کمال آرامش و طبق روال معمول در طول مدت 
شبانه روز اقدام به سوختگیری کنند. عرب عاملی در 
خصوص خبرهایی مبنی بر احتمــال افزایش قیمت 
ســوخت گفت: این موضوع هم تکذیب می شــود و 
بخشنامه هایی که در این زمینه در فضای مجازی پخش 

شده، دروغ محض است.

News kasbokar@gmail.com

تمام جایگاه های بنزین فعال هستند

وزیر نفت: کمبود بنزین نداریم

تولید سالیانه ۱۱ میلیون تن میوه های سردسیری 

درآمد خانوارهای شهری بیشتر از هزینه ها شد
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ایجادکمپهاینوآوریبرایشرکتهاوسرمایهگذاران
رئیس پارک فناوری پردیس با اشاره به اعطای نشــان تجاری تضمین کیفیت به 
محصولات دانش بنیان، گفت: این نشــان به محصولات تولیدشده در شرکت های 
مستقر در پارک اعطای می شود. مهندس مهدی صفاری نیا در حاشیه برنامه بازدید از 
پارک فناوری پردیس در نشستی با اشاره به نقش رسانه ها در امیدآفرینی در جوامع، 
گفت: در پارک فناوری پردیس ۴ فاز عمرانی را در دستور کار داریم و فاز پنجم نیز تا 

پایان سال عملیاتی خواهد شد.
وی ادامه داد: بر اساس مصوبه هیات امناء پارک فناوری پردیس، فضای فیزیکی پارک 
هزار هکتار است که در حال حاضر ۴۵۰ هکتار در تملک پارک است. صفاری نیا، با بیان 
اینکه در حال حاضر ۵۰۰ شرکت در فضای پارک مستقر شده است، اظهار کرد: تا پایان 

سال حدود ۱۰ هزار نفر در پارک مشغول به فعالیت می شوند.
رییس پارک فناوری پردیس، ایجاد کمپ های نوآوری و فناوری را از برنامه های پارک 
دانست و یادآور شد: سیاست پارک پذیرش شرکت های دانش بنیان بود و سیاست 
کلی ما در ۲۰ سال دوم، اضافه شدن کمپ های نوآورانه است که در آن سرمایه گذاران 

و شرکت های بزرگ مستقر می شوند.
به گفته وی، فضای این کمپ ها از ۵ هکتار است. صفاری نیا، اسکان فناوران مستقر در 
منطقه پردیس را خدمت دیگر پارک پردیس به شرکت های مستقر دانست. رئیس 
پارک فناوری پردیس اعطای نشان تضمین کیفیت و نشان تجاری را از دیگر خدمات 
نام برد و گفت: پارک فناوری پردیس در دو بخش گواهینامه تایید و تضمین کیفیت 
)گارانتی( محصولات شرکت های عضو پارک فناوری پردیس را رونمایی کرد. وی 
تاکید کرد: نشان تجاری پارک فناوری پردیس در دو سطح ارائه شده است؛ بخش اول 
تایید کیفیت محصولات در سه سطح برنزی، نقره ای و طلایی که پس از بررسی های 
تخصصی اعطاء می شود و شرکت ها می توانند این نشان را )Made In PTP( روی 

محصول خود درج کنند.
رییس پارک فناوری پردیس خاطرنشان کرد: در بخش دوم، محصولاتی که توانسته اند 
گواهینامه تایید کیفیت را اخذ کنند، امکان اســتفاده از خدمت گارانتی )تضمین 
کیفیت( را خواهند داشت. گواهینامه تضمین کیفیت محصولات )گارانتی( به عنوان 
یک برگه گارانتی، در اختیار مشتریان محصولات قرار گرفته و اصالت آن از طریق 
رمزینه )Qr code( مندرج بر روی برگه گارانتی قابل ردیابی است. وی تاکید کرد: این 
نشان، اعطای استاندارد پایه محصولات نیست، بلکه پارک به محصولات تولیدشده در 

شرکت های مستقر، تضمین مالی کیفیت به طرف مقابل ارائه می دهد.

صدور۱۸۳هزارپروانهکسببدونمراجعهحضور
مدیر سامانه نوین اصناف کشور با بیان اینکه تا کنون ۱۸۳ هزار و ۸۶۱ پروانه کسب بدون 
مراجعه حضوری صادر شده است، گفت: سامانه نوین اصناف به معنای واقعی زیرساختی 
برای مدیریت هوشــمند واحدهای صنفی راه اندازی کرده  است. از اسفند سال گذشته 
سامانه نوین اصناف برای صدور پروانه کسب واحدهای صنفی بدون مراجعه حضوری و 
ردوبدل کردن اسناد کاغذی راه اندازی شد. این سامانه قدمی بزرگی برای هوشمندسازی 
واحدهای صنفی در کشور است. »حسین میرزایی« مدیر سامانه نوین اصناف درباره این 
سامانه و گام هایی که به واسطه توسعه آن برداشته شده است، گفت: بر اساس قانون، از سال 
۹۲ سامانه ایرانیان اصناف آغاز به کار کرد، این سامانه تا ۲۰ اسفند سال گذشته مشغول 
ارائه سرویس بود و پس از آن سامانه »نوین اصناف« آغاز به کار کرد. اکنون کل فرایند صدور 

و تغییر نشانی از مسیر سامانه نوین اصناف پیگیری می شود.
مدیر سامانه نوین اصناف با بیان اینکه به واسطه این ســامانه دیگر مجوز کاغذی صادر 
نمی شود، ادامه داد: کل فرایندهای مربوط به صدور پروانه کسب و تمدید تمام عملیات 
صنفی کاملًا غیرحضوری و بدون کاغذ شده است. وی بیان کرد: از اسفند سال گذشته 
تا کنون ۱۶۹ هزار و ۱۸۶ پروانه کســب بدون ردوبدل شــدن کاغذ و مراجعه حضوری 
صادر شده است. در سامانه قدیمی یک واحد صنفی که دغدغه آن باید ایجاد کسب وکار 
و مدیریت نیروهایش باشد، مجبور بود ۴ تا ۶ ماه منتظر بماند و بارها به مراجع مختلف 
مراجعه حضوری داشته باشد تا در نهایت پروانه کسب او صادر شود. اما اکنون تمام این 
مراحل به صورت غیرحضوری انجام و ظرف مدت ۳ تا ۱۰ روز پروانه کسب صادر می شود.

میرزایی با تأکید بر اینکه برای صدور پروانه کسب از مراجعی مانند شاهکار، ثبت احوال، ثبت 
شرکت، شرح نشانی پستی، احراز نشانی پستی، مالیات، سامانه سامع، امکان، ایثارگری و 
نظام وظیفه استعلام برخط انجام می شود، گفت: در جریان صدور پرونده ها با فردی مواجه 
بودیم که پس از یک و نیم سال تلاش نتوانسته بود پروانه کسب خود را دریافت کند. اکنون اما 
رویه ها فرق کرده و تمام فرایند دریافت پروانه به صورت آنلاین و توسط سیستم انجام می شود. 
مدیر سامانه نوین اصناف تاکید کرد: اتحادیه ها موظف هستند ظرف ۴۸ ساعت درخواستی 
که به آن ها ارسال شــده را تایید یا رد کنند. اگر پاسخی از ســوی اتحادیه ارسال نشود، 
درخواست از سوی سامانه تأیید و بقیه فرایند طی می شود. تمام مسئولیت در این بخش اگر 
مشکلی وجود داشته باشد و اتحادیه آن را اعلام نکند، علاوه بر فرد خاطی، مسئولیت برعهده 
اتحادیه نیز است، چرا که باید در زمان مقرر نسبت به رد یا تأیید درخواست اقدام می کرد. 
میرزایی افزود: در سامانه قبلی روزانه به طور میانگین صدور یک هزار و ۵۰۰ پروانه صادر 
می شد، اما در سامانه جدید این شاخص به ۳ هزار و ۲۰۰ پروانه رسیده است. رکورد صدور 

پروانه نیز مربوط به ۲۴ تیر است که ۴ هزار و ۱۱۰ پروانه کسب صادر شد.
وی تاکید کرد: اکنون یک میلیون واحد، بدون داشتن پروانه کسب در حال فعالیت هستند. 
گاهی اوقات مسئول یک شــهر به دلایلی به فرد متقاضی اجازه دریافت پروانه کسب را 
نمی داد. متقاضی گاهی مجبور بود مسافت طولانی طی کرده و از شهر دیگری برای دریافت 
پروانه درخواست بدهد. اکنون شعاع صنفی و شرط متراژ وجود ندارد و هر درخواستی که 
در سامانه ثبت می شود اگر مدارکش کامل و استعلاماتش تایید شده باشد، پروانه کسب را 
دریافت می کند. مدیر سامانه اصناف نوین افزود: تا کنون برای ۵ میلیون و ۷۵۲ هزار و ۲۵۷ 
فرد صنفی پروفایل الکترونیکی اختصاصی طراحی کرده ایم و افراد می توانند هر درخواستی 
که دارند را ثبت کنند. اکنون حاکمیت به یک اتوماسیون سیستمی بین خود و سه میلیون 
واحد صنفی مجهز شده است که می تواند بر وضعیت آن ها نظارت کند. سامانه نوین اصناف 

جزو سه سامانه بزرگ دولت الکترونیک در کشور است.
وی گفت: در این سامانه ۲۱۰ میلیارد تومان توسط متقاضیان پول پرداخت شده که بین 
اتحادیه ها، اتاق های اصناف شهرستان و اتاق اصناف ایران تسهیم شده است. به طور مثال 
اتاق اصناف از این مسیر بیش از ۲۰ میلیارد تومان درآمد داشته است. ضمن اینکه سامانه 
قبلی قطعی های مکرر داشت که باعث شده بود اتحادیه ها با مشکل مواجه شوند و حتی 
تعدیل نیرو کنند؛ اما سامانه نوین اصناف این مشکلات را به حداقل رسانده است و چرخه ی 

مالی اتحادیه ها به درستی ایجاد و ضعف های گذشته را ترمیم کرده است.
میرزایی گفت: ۲ میلیون و ۴۹۴ هزار واحد صنفی در کشــور ما با پروانه کسب در حال 
فعالیت هستند. ۶۷۰ هزار پروانه کسب نیز در وضعیت منقضی قرار دارند. در گذشته وظیفه 
اتحادیه بود که به فرد برای منقضی شدن پروانه ابلاغیه بدهد؛ اما در سامانه نوین اصناف همه 
چیز سیستمی شده و هر اتفاقی که برای پرونده رخ دهد قابل مشاهده در سامانه است. در 
واقع سامانه نوین اصناف در حال پاک سازی اطلاعات نظام صنفی کشور است. پروانه های 
بدون کدپستی یا با کدپستی غلط همگی در حال اصلاح هستند. از این تعداد یک میلیون 

شماره موبایل نداشتند یا شماره شان غلط بود که آن ها نیز در مرحله اصلاح هستند.
وی با بیان اینکه سامانه نوین اصناف به بیش از ۲۰ دستگاه اجرایی کشور وب سرویس 
استعلام اطلاعات پروانه کسب را ارائه می دهد، تصریح کرد: در گذشاته برای مدیریت سه 
هزار کد آیسیک )کد بین المللی ISIC( یا شغل، بیش از ۲۰۰ هزار حالت برای صدور پروانه 
کسب وجود داشت، یعنی شرایط صدور پروانه کسب رستوران در دو شهرستان مجاور با 
هم تفاوت داشت؛ اما با همت اصناف و با محوریت اتاق اصناف ایران، کلیه ی شرایط در 
قالب کاربرگ های صنفی در درگاه ملی مجوزها به صورت واحد و یکپارچه درآمده است و 
متقاضیان در هر نقطه ای از کشور، با یک سنجه و شرایط واحد می توانند اقدام به دریافت 

پروانه کسب کنند.

اخبار

توافق نامه همکاری مشترک 
معاونــت علمی، فنــاوری و 
اقتصاد دانش بنیان و گمرک 
برای توسعه و بهره برداری از 
ســامانه های آشکارساز بومی 
امضا شــد. به گزارش مرکز ارتباطات و اطلاع رســانی 
معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت 
جمهوری، توافق نامه همکاری مشترک توسعه و بهره 
برداری از ســامانه های بومی بازرســی آشکارسازهای 
کانتینــری، چمدانــی و ریلی بــه امضــای روح الله 
دهقانی معــاون علمی، فناوری و اقتصــاد دانش بنیان 
رییس جمهوری و محمد رضوانی فر، رئیس کل گمرک 

جمهوری اسلامی ایران رسید.
دهقانی در حاشــیه این مراسم با اشــاره به توانمندی 
شــرکت های دانش بنیــان در طراحــی، تولیــد و 
توســعه فناوری تجهیزات آشکارســاز گمرکی گفت: 
هوشمندسازی فرآیندهای بازرسی گمرکی موضوعی 
حائز اهمیت بسیار بالا است و تأثیرات کلان آن در اقتصاد 
کشور چشمگیر خواهد بود. در این راستا، با گمرک کشور 
همکاری ها و هم افزایی های خوبی صورت گرفته است 
که ثمره این همکاری ها، چابکی، هوشمندی و تسریع 

فرآیندهای گمرکی خواهد بود.
وی افزود: خوشــبختانه ادبیات  و فهم مشترکی میان 
معاونت علمی، گمرک جمهوری اسلامی و شرکت های 
دانش بنیان وجود دارد که در نتیجه آن، زمینه های لازم 
بــرای ورود تجهیزات و فناوری های پیشــرفته بومی و 
توسعه یافته توسط فناوران ایرانی به فرآیندهای بازرسی 

و گمرکی، فراهم شده است.
معــاون علمــی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیــان 
رییس جمهوری، محور این توافق نامه را تامین تجهیزات 
بازرسی گمرکی از جمله آشکارســازیهای کانتینری، 

چمدانی، انسانی و ریلی عنوان کرد و  افزود: بر اساس این 
توافق، شرکت های دانش بنیان و فناور، طی فرآیندی دو 
ساله،  ۵۰ دستگاه آشکارساز کانتینری را طراحی، تولید 
و به گمرک ارائه خواهند کرد. دهقانی با اشاره به نقش 
آفرینی شرکت های دانش بنیان در توسعه فرآیندهای 
بازرسی و گمرکی عنوان کرد: بر اساس این موافقت نامه، 
در سال نخست ۱۷ دستگاه و در سال دوم ۳۳ دستگاه 
آشکارساز کانتینری اشــعه ایکس، توسط شرکت های 
دانش بنیان و فناور ساخته شده و به گمرک ارائه می شود.

وی با اشاره به انجام فرآیندهای انتقال فناوری از دیگر 
کشورها با نظارت معاونت علمی، عنوان کرد: بر اساس 
این موافقت نامه تمــام فرآیندهای ارزیابــی و تایید و 
همچنین انتقال فناوری با توجه به نیاز گمرک به تعداد 
قابل توجهی از این تجهیزات با نظارت و تایید معاونت 

علمی صورت می گیرد.
رئیس بنیــاد ملی نخبگان با اشــاره به نقــش آفرینی 
شــرکت های دانش بنیان و معاونت علمــی در اجرای 
سامانه جامع و هوشمند گمرک، عنوان کرد: خوشبختانه 
گمرک در استفاده از فناوری و نوآوری، هوشمندسازی، 
همراهی و حمایت از شــرکت های دانش بنیان، عزمی 
جدی دارد و پیاده سازی و اجرای سامانه جامع گمرکی 
هوشمند گمرکی نیز یکی دیگر از جنبه های همکاری 
معاونت علمی و گمرک کشور است. تعداد قابل توجهی از 
شرکت های دانش بنیان و فناور در زمینه های موضوعی 
مرتبط با گمــرک توانمندی ارائه خدمــت دارند که با 
فراخوانی و ارزیابی آن  ها، زمینه برای ورود این شرکت ها 
و رسوخ فناوری ها و نوآوری هایشــان به گمرک فراهم 

خواهد شد. 
دهقانــی با اشــاره بــه ایجــاد زمینه بــرای پذیرش 
ضمانت نامه هــای صندوق هــای پژوهــش و فناوری 
توســط گمرک عنوان کرد: با توجه به فعالیت بیش از 
۷۰ صندوق  پژوهش و فناوری کشور، این ظرفیت وجود 
دارد که گمرک علاوه بر ضمانت نامه های بانکی، ضمانت  
صندوق های پژوهش و فناوری را مورد پذیرش قرار دهد، 

در صورت تحقق این موضوع، کمــک قابل توجهی به 
تسهیل واردات محصولات فناورانه مورد نیاز شرکت های 
دانش بنیان و فناوری صورت می گیرد. با موافقت اولیه ای 
که با گمرک کل کشور صورت گرفت، تایید ضمانت های 
صندوق پژوهش و فناوری به صــورت پایلوت برای ۲۰ 
شرکت دانش بنیان صورت می گیرد و در صورت موفقیت، 

این کار به سایر دانش بنیان ها تعمیم خواهد یافت.
محمد رضوانی فر، رئیس کل گمرک کشور نیز در این 
نشست با اشاره به این که شــرکت های دانش بنیان در 
تمامی فرآیندهای گمرکی حائز اولویت هستند، ادامه 
داد: بیش از ۹۵ درصد محصولات دانش بنیان در مسیر 
سبز گمرکی قرار دارند و شــرکت های دانش بنیان در 
فرآیندهای گمرکی حائز اولویت هســتند. تلاش شده 
اســت تا از ظرفیت این شــرکت ها در هوشمندسازی 
فرآیندها و خدمات گمرک اســتفاده شود و گمرک نیز 
در ارائه تسهیلات و در کمیسیون رسیدگی به اختلافات، 

شرکت های دانش بنیان را در اولویت قرار داده است. 
وی با اشاره به اجرای ســامانه جامع گمرکی به صورت 
هوشــمند و با نقش آفرینی اثربخــش معاونت علمی، 

فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری عنوان کرد: 
خوشبختانه این سامانه پیشرفتی ۷۰ درصدی داشته است 
و در مسیر اجرا قرار دارد. این پروژه هوشمند ماحصل نقش 
آفرینی شرکت های دانش بنیان و حمایت معاونت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان در یک همکاری ســازنده و 
هم افزا با گمرک اســت. رضوانی با اشاره به ارائه خدمات 
تخصصی به شرکت های دانش بنیان توسط گمرک عنوان 
کرد: در حال حاضر شش پایانه گمرک به عنوان گمرک 
تخصصی دانش بنیان ارائه خدمت می دهند و با همکاری 
با معاونت علمی و وزارت ارتباطات گمرک تخصصی دانش 

بنیان ها ایجاد خواهد شد. 
وی از ارائه خدمــات گمرک به شــرکت های فناوری 
اطلاعات و ارتباطات گفت و افزود: فرآیند ارائه خدمت 
تخصصی گمرک در حوزه ارتباطات که شــرکت های 
زیادی در این حوزه مشــغول به فعالیت هســتند، در 
فرودگاه پیام به عنوان گمرک تخصصی اجرائی می شود 
و به زودی نخستین گمرک اختصاصی حوزه ارتباطات 
افتتاح خواهد شــد و تجربه آن را به سایر گمرک های 

اختصاصی تعمیم می دهیم.
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رییس صندوق نوآوری گفت: شــرکت هایی که خط 
تولیدشان تکمیل نشده و با کمک ما می تواند این خط 
تولید تکمیل و منجر به رشد تولید آن ها شود، مشمول 
حمایت ها در بسته رشد تولید می شوند. محمد صادق 
خیاطیان با اعلام اینکه به زودی فراخوان بســته رشد 
تولید دانش بنیان ها اعلام می شــود، گفت: این بسته 
متناسب با شعار ســال تدوین شده و به تصویب هیأت 

عامل صندوق نیز رسیده است.
رئیس صندوق نوآوری و شکوفایی ریاست جمهوری با 
اشــاره به توافق با ۴ بانک عامل در ارتباط با بسته رشد 

تولید گفت: مقرر شده است که با معرفی ما و ضمانتی 
که ما در اختیار بانک ها قرار می دهیم، حدود ۱۰ همت 
را از منابع بانکی در اختیار شرکت های دانش بنیان قرار 
دهیم و انتظار داریم این ۱۰ همــت منجر به افزایش 
فروش شــرکت های دانش بنیان در حدود ۱۰۰ همت 

بشود.
خیاطیان بیان کرد: به طور مثال یک بانک دولتی اعلام 
آمادگی کرده در راستای سیاست های صندوق نوآوری 
در زمینه رشد تولید دانش  بنیان، به میزان ۵ هزار میلیارد 
تومان از شرکت های دانش بنیان حمایت کند. این بانک 

تاکید کرده اگر دانش بنیان ها نیازمند منابع بیشتری 
هم باشند، تأمین خواهد شد. وی در ادامه خاطرنشان 
کرد: یک بانک خصوصی نیز در راستای اجرای برنامه 
رشد تولید شرکت های دانش بنیان باهدف تحقق شعار 
»مهارم تورم، رشــد تولید«، تفاهم نامه مشترکی را با 
صندوق نوآوری و شــکوفایی منعقد کرد که بر اساس 
آن، ۱۰ هزار میلیارد ریال تســهیلات به شرکت های 

دانش بنیان تخصیص خواهد داد.
خیاطیان افزود: در این بسته هدفگذاری کرده ایم که از 
حدود هزار شرکتی که حداقل ۲ برابر رشد فروش داشته 

باشند، حمایت کنیم که این امر هم به صورت فراخوان 
اعلام می شود و هم همکارانم به صورت فعالانه جستجو 
می کنند که چه شــرکت هایی مشــمول بسته رشد 
تولید خواهند شد. وی در ادامه تصریح کرد: همچنین 
شــرکت هایی که توانمندی صادراتی می توانند داشته 
باشند و قابلیت صادراتی دارند، مشمول بسته خواهند 
شد. از سوی دیگر شرکت هایی که خط تولیدشان تکمیل 
نشده و اگر ما کمک کنیم این خط تولید تکمیل و منجر 
به رشد تولید آنها می شــود، واجد شرایط حمایت های 

صندوق براساس بسته رشد تولید قرار دارند.

با گذشــت دو ســال از آغاز به کار دولت ســیزدهم و 
تلاش های وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، کلان 
پروژه های این حوزه مانند شــبکه ملــی اطلاعات و 
فیبرنوری به پیشرفت قابل توجهی دست یافته و قرار 
است تا پایان سال به درصدهای قابل توجهی برسد. با 
آغاز به کار دولت سیزدهم، پروژه شبکه ملی اطلاعات 
کشــور به عنوان یکی از مهم تریــن طرح های حوزه 
ارتباطات ایران، بیش از پیش مورد توجه قرار گرفت. 
این شبکه متشکل از زیرساخت های ارتباطی با مدیریت 
مستقل کاملًا داخلی، شبکه ای حفاظت شده نسبت به 
اینترنت و شبکه ای با امکان عرضه انواع محتوا و خدمات 

ارتباطی سراسری برای آحاد مردم است.
اجرای این پروژه در ســال های بعد از ۱۳۸۴ که سال 
مطرح شــدن آن بود، با کندی اجرا رو به رو شد اما در 
اواخر دولت یازدهم با پیگیری های انجام شده فاز اول، 
دوم و سوم آن افتتاح و رونمایی شــد اما با آغاز به کار 
دولت سیزدهم شتاب بخشــی به اجرا و تکمیل آن از 

پاییز سال ۱۴۰۰ به صورت چشمگیر آغاز شد.
این پروژه طی ۱۰ سال تنها ۳۰ درصد پیشرفت داشت 
اما در مدت دو سال به پیشرفت ۶۰ درصدی رسیده و 
براساس اعلام مسئولان قرار اســت پایان سال جاری 
این شبکه به پیشــرفت ۷۵ درصدی دست پیدا کند و 
طبق آخرین اعلام مسئولان حوزه ارتباطات و فناوری 

اطلاعات از ابتدای شروع به کار دولت سیزدهم تاکنون 
با اتصال ۴۳۳۹ روستای جدید به شبکه ملی اطلاعات، 
درصد روســتاهای دارای اینترنت پرسرعت از مرز ۹۲ 
درصد عبور کرده اســت؛ درواقع در راســتای اجرای 
سیاست عدالت ارتباطی دولت سیزدهم در طول ۲۲ 
ماه گذشته اولویت پوشش روستایی به استان هایی که 
کمترین میزان پوشش را داشتند اختصاص یافته است.

در همیــن رابطه اخیــرا، ۱۶ مردادماه، عیســی زارع 
پور - وزیــر ارتباطات و فناوری اطلاعــات با برخی از 
نمایندگان مجلس دیدار کرد. وزیر ارتباطات در دیدار با 
نماینده دزفول با اشاره به اینکه از ۱۴۸ روستای بالای 
۲۰ خانوار این شهرستان ۱۱۳ روســتا به شبکه ملی 
اطلاعات متصل شده اند، گفت: تا دهه فجر سال جاری 
۳۵ روستای باقی مانده به اینترنت پرسرعت تجهیز می 

شوند و ارتباطات ۵ روستا نیز ارتقا پیدا می کند.
طبق اعــلام وزارت ارتباطــات، زارع پــور در دیدار با 
نماینده مــردم کهگیلویه، بهمئی، چــرام و لنده نیز 
با اعلام اینکه ۲۹۹ روســتای بــالای ۲۰ خانوار این 
شهرســتان ها از ۳۰۴ روستا به شــبکه ملی اطلاعات 
متصل شده اند، گفت: ۵۱ روستا از این تعداد در دولت 
سیزدهم تحت پوشش اینترنت پرسرعت قرار گرفتند و 
پنج روستای باقی مانده نیز تا آذرماه سال جاری تحت 

پوشش قرار می گیرند.

از سوی دیگر تکمیل پروژه فیبر نوری و تحت پوشش 
قرار گرفتن خانوارها دیگر موضوعــی بوده که وزارت 
ارتباطات در مدت دو سال فعالیت خود آن را پیگیری 
کرد، به گونه ای که اکنون به پیشرفت های قابل توجهی 
رسیده است. در طی این مدت اقدامات بسیاری توسط 
وزارت ارتباطات جهت پیشرفت این پروژه انجام شد و 
نتایجی مانند تحت پوشــش قرار گرفتن کامل برخی 

استان ها را به همراه داشت.
به دلیل اهمیت این پروژه و تأکید مسئولان بر آن، آیین 
نامه بند »س« تبصره ۷ قانون بودجه تصویب شد که با 
این مصوبه حساب توسعه شبکه فیبر نوری با سرمایه 
اولیه هزار میلیارد تومان ایجاد می شــود و با اجرا این 
پروژه مســیر ایجاد ۱۰ میلیون پوشش تا آخر امسال 
همانگونه که وزیر ارتباطات وعده داده اســت هموار 

خواهد شد.
گفتنی است در اردیبهشت ماه عملیات اجرایی اتصال 
مدارس به طرح فیبر نوری با حضور مســئولان وزارت 
ارتباطات و فناوری اطلاعات و آموزش پرورش در یک 
مدرسه واقع در شهر پردیس انجام شد. وزارت ارتباطات 
مجریان مختلفی را در شهرهای مختلف برای پیشبرد 
این پروژه در نظر گرفته است و شهر پردیس هم به دلیل 
وجود پارک علم و فناوری و ســایر وارد از نظر توسعه 
یافتگی شــهر ممتاز و برجسته ای اســت و همین امر 

سبب شد یک رقابت از سوی اپراتورها در این زمینه رخ 
دهد. بنابراین وزارت ارتباطات تصمیم به فاز بندی در 

این منطقه گرفت.
آغاز اجرای این طرح از مدارس مورد استقبال گرفت به 
گونه ای که سرپرست وزارت آموزش و پرورش  معتقد 
است این اقدام مصداق اجرای عدالت آموزشی است و 
می توان با آن تحولات پسا کرونایی را اجرا کرد و نکته 
مهم تر این است که روستاها هم به واسطه این فناوری 

به سیستم آموزشی دسترسی پیدا می کنند.
در راستای اجرای پروژه فیبر نوری قرار است ۱۰ تا ۱۵ 
درصد مدارس در سال جاری قبل از شهریورماه به فیبر 
نوری متصل شــوند و تا پایان سال ۳۵ درصد مدارس 
دیگر به این فناوری وصل شوند و طبق اعلام تا آخر این 
دولت تلاش می شود همه مدارس از طریق فیبرنوری 

به شبکه متصل شوند.
با این اوصاف یکــی از هفت کلان پروژه شــبکه ملی 
اطلاعات، توسعه زیرساخت های ارتباطی و فیبر نوری 
است و با برنامه  ریزی های صورت گرفته تا پایان دولت 
ســیزدهم ۸۰ درصد خانوارها و کسب و کارها به فیبر 
نوری متصل خواهند شــد؛ در این زمینه دولت منابع 
لازم را تامین کرده و هشت درصد از درآمد اپراتورهای 
همراه به این موضوع اختصاص می یابد و سرمایه لازم و 

زیرساخت های حقوقی نیز فراهم شده است.

مدیر دفتر خدمات مدیریت پروژه و مدل ســازی اطلاعات 
ساخت شــریف، از ایجاد "کتابخانه  ملی اشیاء BIM”، به 
عنوان بستری کارآمد برای معرفی محصولات تولیدی در 
کشور خبر داد. در میان فناوری های جدید توسعه داده شده، 
مدل سازی اطلاعات ساخت یا BIM جایگاه ویژه ای در جهان 
پیدا کرده و به ابزاری کارآمد برای تسهیل تحول دیجیتال 

تبدیل شده است.
با وجود توسعه  استفاده از BIM در نقاط مختلف جهان، این 
فناوری مترقی هنوز در کشــور ما به خوبی شناخته نشده و 
توسعه نیافته است. کتابخانه  ملی اشیاء BIM که دفتر مدیریت 
پروژه و مدل سازی اطلاعات ساخت دانشگاه صنعتی شریف 
)PMBIM( آن را توسعه داده، به عنوان مرجعی جامع و قابل 
اطمینان، به منظور فراهم کردن امکان استفاده از قابلیت های 

مترقی BIM و تحول دیجیتال در صنعت کشور ایجاد شده 
است. امین الوانچی عضو هیات علمی دانشگاه صنعتی شریف 
در این باره گفت: به طور معمول، مهندسان و معماران طی 
فرآیند طراحی دیجیتال مبتنی بر BIM نیاز دارند که پس 
از تعیین محصولات مورد نظر برای اســتفاده در پروژه های 
ساختمانی، عمرانی و صنعتی، مدل های دیجیتال محصولات 

را در طراحی های خود جای گذاری و استفاده کنند.
وی افزود: بدیهی اســت تمایــل طراحان به اســتفاده از 
محصولاتی در طراحی اســت که مدل های BIM آن ها در 
دسترس باشد و طراحان بتوانند ارزیابی کاملی از قابلیت های 
آن ها از طریق مدل دیجیتال داشــته باشند. کتابخانه  ملی 
اشیاء )http://www.nlbo.ir( بستری برخط برای تسهیل 
ارتباط بین طراحان و تولیدکننــدگان محصولات فراهم 

کرده است. تولیدکنندگان محصولات می توانند مدل های 
دیجیتال محصولات خود را با همکاری تیم کتابخانه  ملی 
اشیاء در قالب استاندارد ایجاد کرده و با به اشتراک گذاری 
آن در این بستر در دســترس طراحان قرار دهند. الوانچی 
یادآور شد: با توسعه  استفاده از تلفن های همراه و تبلیت های 
هوشمند، تیم کتابخانه  ملی اشیاء با بهره گیری از مدل های 
BIM محصولات، اقدام به توسعه  مدل های واقعیت افزوده 
یا AR محصولات نیز کرده است. فناوری واقعیت افزوده با 
اضافه کردن و نمایش دادن مدل دیجیتالی محصولات در 
دنیای واقعی، دنیای واقعی را با دنیای مجازی پیوند می دهد.

وی تاکید کرد: به این ترتیــب، خریداران محصولات تولیدی 
می توانند با بهره مندی از فناوری AR و بدون نیاز به جای گذاری 
محصول واقعی، جزییات ظاهری محصــولات تولیدی را در 

فضای واقعی مورد نظر خود مشاهده و محصول، مدل یا رنگ 
مورد نظر خود را با اطمینان خاطر انتخاب کنند. اســتفاده از 
فناوری AR سبب تسریع برقراری ارتباط بین تولید کنندگان و 
مشتریان محصولات می شود و می تواند کمک شایانی به افزایش 
سرعت تصمیم گیری و رضایت مندی مشتریان، افزایش فروش 
محصولات و در نتیجه افزایش درآمد تولید کنندگان محصولات 
کند. الوانچی افزود: علاقه مندان می توانند برای کسب اطلاعات 
بیشتر در این زمینه به وب سایت کتابخانه  ملی اشیاء مدل سازی 
اطلاعات ســاخت بــه آدرس: http://www.nlbo.ir یا به 
وب سایت دفتر مدیریت پروژه و مدل سازی اطلاعات ساخت 
شــریف به آدرس: https://pmbim-sharif.ir مراجعه یا 
صفحات شبکه های اجتماعی دفتر مدیریت پروژه و مدل سازی 

اطلاعات ساخت شریف را دنبال کنند.

افزایش تولید دانش بنیان با حمایت نظام بانکی

ریل گذاری در مسیر پیشرفت توسعه پروژه های ارتباطی کشور

ایجاد کتابخانه  ملی اشیاء توسط محققان دانشگاه شریف

فناوریو
اطلاعات
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پيامك طنزآميز از معضلات اجتماعي 
و فرهنگي جامعه امروز است كه با رشد 
شبكه هاي اجتماعي تلفن همراه اين 
روزها پررنگ تر شده است. بسياري از 
مردم اين جوك ها را به قصد سرگرمي 
و خنده بين همديگر رد و بــدل مي كنند. درحالي كه اين كار 
آســيب هاي اجتماعي و فرهنگي به دنبال دارد. ايران در همه 
دنيا به يكدســتي باوجود اقوام گوناگون شــهره  است، تنوع 
اقوام ايراني و صميميت آنان حتــي از نظر كارلوس كيروش، 
مربي تيم فوتبال ايران هم پنهان نمانده است تا جايي كه در 
مصاحبه تلويزيوني گفت: اين صميميت جالب ترين چيزي بود 

كه در طول زندگي خود در ايران ديده ام. 

شخصيت را با پيامكي به تصوير نكشيم
دانشــجوي يكي از دانشگاه هاي بزرگ كشــور در اين زمينه 
مي گويد: رواج اين پيامك ها در جامعه باعث شــده است ،در 
دانشگاه جرات گفتن اينكه از كدام شــهر آمده اي را نداشته 
باشيد. كافي اســت اسم شــهرت را به زبان بياوري، به دنبال 
آن ترســيم تصوري از تو در ذهن شــنوندگان است. من در 
فلان شــهر ايران به دنيا آمده ام، افتخار بزرگم اين اســت كه 
ايراني هســتم و اين از همه چيز مهم تر است اما آيا هم وطنان 
من هم اين باور و اعتقاد را دارند؟ اين دانشجو ادامه مي دهد: 
اين مشكل فرهنگي ريشه اي عميق گســترانده است اكنون 
تنها عامه مردم نيســتند كه گرفتار اين موضوع اند در برخي 
موارد حتي اســاتيد دانشــگاه، فرهنگيان و قشر نخبه ما هم 
رواج دهنده اين تفكر غلط هســتند. اين دانشــجو ادامه داد: 
هم صداوسيما و هم رســانه ها و هم قشر فرهنگي و اجتماعي 
در قبال اين مشــكل موظف به رسيدگي هســتند و نبايد با 
 بي توجهي به حل آن تا جايي آن را بــه پيش ببريم كه ديگر 

حل شدني نباشد. 

جامعه شناسان چه مي گويند؟
امان ا... قرايي مقــدم، نگاه حاكم بر ســازندگان پيامك هاي 
توهين آميز به اقوام را نگاهي خودخواهانه دانست كه بايد آن 
را پاك كرد. قرايي مقدم گفت: اگــر اين معضل اجتماعي كه 
خيلي بزرگ هم اســت حل و براي آن چاره اي درنظر گرفته 

نشود، مشــكلات بزرگ تري پيش خواهد آورد. قرايي مقدم 
ادامــه داد: در هــر جامعه اي بســترها بــراي ورود فرهنگ 
بيگانــه و عقايد متفاوت بــا عقايد آن جامعــه وجود خواهد 
داشت كه ممكن است خوب باشــد يا بد اما كار عمده ما بايد 
غربالگري و انتخــاب بهترين ها از اين تــازه واردات فرهنگي 
باشد. اين استاد دانشگاه گفت: متاســفانه در كشور ما تلاش 
ويژه بــراي اين امر صورت نگرفته اســت و بــا ورود فرهنگ 
غربي به كشــور در برخي موارد فرهنگ قومي و بومي ناديده 
 گرفته شده اســت. پيامك هاي  توهين آميز نمونه اين ضربه 

فرهنگي است. 
تلاش ما براي حــل اين معضل اجتماعي بايد بر اين اســتوار 
شود كه در فرهنگ سازي تك بعدي نباشــيم. در فرهنگ ما 
بايد جاي پاي تمام اقوام و شهر هاي ايراني باشد نه يك قوم يا 

يك شهر خاص. 
يكي از دانشــجويان كارشناسي ارشــد تاريخ در اين زمينه 
مي گويد: سر كلاس يكي از اساتيد بزرگ تاريخ نشسته بوديم 
كه حرف از برگزاري همايــش اقوام ايراني كه در دانشــگاه 
در حال برگزار شــدن بود، به ميان آمد اســتاد گفت: آرزوي 
بزرگ من اين اســت كه از اقوام ايراني باشم. پس از اين همه 
سال آشنايي با شــهر ها و قوميت هاي مختلف ايراني اصالت 
آنها براي من بســيارجالب اســت.  مهمان نوازي، صميميت، 
 صداقت و يكرنگي آنان نشان از اصالتي چندين هزار ساله دارد. 
ايــن اســتاد تاريــخ ذكــر كــرد: كاش مــن هــم از اقوام 
ايرانــي بــودم، حســرت ايــن آرزو را هميشــه داشــته ام 
 و ســپس از دانشــجويان خواســت كــه او را بــه محــل 

همايش ها ببرند. 
به گفته اين دانشجو هنوز هم در ذهن من سخن دكتر شعباني 
جلوه گر است و تعجب مي كنم در حالي كه مرد بزرگي چون 
اين استاد دانشگاه تعلق داشــتن به اقوام ايراني را يك افتخار 
مي داند، سازندگان اين پيام ها ســعي دارند اقوام ايراني را به 
حاشيه ببرند. وي افزود: توهين به شهر ها و اقوام ايراني و ناديده 
گرفتن مشــخصه هاي فرهنگي آنان، ناديــده گرفتن تاريخ 
چندين و چند ساله آنان است .ارزش هاي فرهنگي اقوام ايرانی 
چون بخشش، شــجاعت، فداكاري، وفاداري،  مهمان نوازي، 
انسان دوستي و... براي همه كساني كه با اين قوميت ها سروكار 

دارند، چيز غريبي نيست. 
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كلماتي از جنس رنجش

سبک زندگي

اواخــر خردادماه، مشــاور وزيــر راه و 
شهرســازي به زنان بي سرپرست وعده 
واگذاري مسكن با شرايط آسان را داد. 
سودابه احساني، اظهار كرد: چه در طرح 
مســكن اجتماعي و چه در طرح جامع 
مسكن مديران، شرايط سهل تري براي دستيابي زنان سرپرست 
خانوار به مسكن برنامه ريزي شده است كه زمان اعلام آن روشن 

نيست. 
در تاريــخ 1394/5/10 نيــز معــاون امــور زنــان و خانواده 
رئيس جمهوری هم با توجه به اين مشــكل بزرگ در كشــور در 
مجلســي با زنان كارآفرين، از حمايت ويژه از زنان بي سرپرست 
و بيكار كشور خبر داد و گفت: بايد به فكر اشتغالزايي براي زنان 
بي سرپرست باشيم كه درحال حاضر 82 درصد آنها شغلي ندارند 
و علاوه بر اين بر وظيفه دولت در رابطه با مشكلات زنان را تاكيد 
كرد. اينكه اين وعده ها و خبر هاي خوب چه زمان عملي مي شود، 

روشن نيست. 
زنان پس از مرگ شوهرانشان يا طلاق و جدايي از آنها خودشان 
مسئوليت اداره زندگي و خرج فرزندانشان را به عهده مي گيرند. 
بيشــتر مواقع آنها درحالي زندگي مي كنند كه مســكن و خانه 
مشخصي ندارند و مجبورند با كرايه هاي سنگين ساعت ها بيرون 
از خانه كار كنند و خانه داري و تربيت فرزندانشان را نيز در كنار آن 
بر عهده داشته باشند. سنگيني اين همه كار واقعا پشت يك مرد را 
هم خواهد شكست، چه برسد به يك زن كه هم از نظر جسمي و هم 
از نظر روحي، توان كمتري نسبت به مردها دارد. البته اين به معناي 
ناتواني آنها نيست. بسياري از زنان سرپرست حتي از مردان هم 
بهتر امور خانواده را اداره مي كنند. مشكل اين جاست كه بسياري از 
اين زنان شغلي ندارند و بيكار و بي سواد هستند. ساعت هاي كاري 
زياد، تربيت فرزندان، خانه داري، كرايه هاي سنگين، حقوق هاي 
كم و مخارج زياد تنها گوشه اي از نياز هاي مادي اين زنان است؛ 

نياز هاي عاطفي و روحي شان كه بماند. 
ليلا40 سالش است و 3 سال است كه به دور از همسر و دخترش 
زندگي مي كند. 3 ســال پيش در اثر سكته مغزي همسرش فلج 
و توان هرگونه كاري از او گرفته شــد. از آن زمــان تا اكنون ليلا 
براي اينكه بتواند هزينه هاي دختر و همسرش را تامين كند، در 

خوابگاهي به دور از آنها به سر مي برد.
 تا قبل از آن، آنها اجاره نشين بودند اما پس از آن به دليل بيماري 
همسرش ديگر پول كرايه كافي براي اجاره خانه نداشتند. از طرف 
ديگر هم با حقوق ناچيزي كه مي گيرد، خرج مدرسه و شوهرش 
را به ســختي تامين مي كند. بزرگ ترين دغدغه ليــلا، دوري از 
دخترش فاطمه است كه نزد يكي از اقوامش به سر مي برد. از طرفي 
همسرش هم نزد پدر و مادرش زندگي مي كند. يك خانواده كه 
به ظاهر خانواده اند اما به واقــع از لذت زندگي در كنار هم محروم 

هستند. 

 در حسرت تنها يك اتاق
ليلا گفت: با اينكه كار در رســتوران در ساعت هاي طولاني برايم 

خسته كننده و آزار دهنده است، اما دوري از همسر و دخترم بسيار 
بدتر از اين مرا آزار می دهد. وی گفت: كاش تنها يك اتاق كوچك 
و يا فقط يك جايي بود كه من مجبور به زندگي در خوابگاه نباشم. 
خواهر و برادرانم در بســياري مواقع از نظر مــادي به من كمك 
مي كنند؛ اگر خانه اي براي اسكان داشــتيم ، نگران هزينه هاي 

ديگر زندگي ام نمي شدم. 
وي گفت: كرايه خوابگاه 250 تومان و حقوقم 700 تومان است كه 
در ماه 450 تومان برايم باقي مي ماند. 50 تومان آن پول رفت وآمد 
داخل شهري ام و 150 تومان هم خرج خودم در خوابگاه مي شود 
و ســر ماه براي من 250 باقي مي ماند كه براي دختر و همسرم 
مي فرســتم. ليلا گفت: با اين وجود من هرگز نمي توانم به اينكه 
روزي بتوانم خانه و مسكني كرايه كنم، دلخوش باشم. وي گفت: 
وقتي به زندگي ام نگاه مي كنم، مي گويم تنها با يك معجزه ممكن 

است من بار ديگر با همسر و فرزندم در كنار هم زندگي كنيم. 
ليلا ادامه داد: وام مسكن هم نياز به ضامن دارد و من هم كسي را 
ندارم كه بتواند براي من ضمانتي كند. او اظهار كرد در اين زمانه 
براي مردها هم ضامن پيدا نمي شود چه برسد به من كه يك زنم 
و هر كسي راضي نمي شــود يك زن بي سرپرست را كه مي داند 

مشكلات مادي بسيار دارد، ضمانت كند. 

 حرم مطهر سرپناهم شده است
فاطمه مي گويد: 50 سالش است و چند سال است كه همسرش 
فوت شده است. اكنون اسباب و وسايل خانه اش در خيابان است 
و خود با فرزندانش در حرم مطهر حضرت معصومه به سر مي برند. 
شــب ها بيداري در حرم و ســخت تر از همه ديدن ســرگرداني 
فرزندانش ديوار تحمل او را شكسته است. او گفت: صاحبخانه مرا 
به دليل تاخير در پرداخت اجاره خانه از آنجا بيرون كرد و من هم كه 
پولي براي رهن و اجاره از خود ندارم، چاره اي جز اسكان در حرم 
حضرت معصومه براي خود نديدم. وي گفت: آرزوي بزرگ من از 

حضرت معصومه پايان اين آوارگي است.

 اشتغال؛ مهم ترين نياز زنان بي سرپرست
دكتر اشــرف بروجردي، معاون اجتماعي سابق وزارت كشور و 
كارشناس حوزه زنان، درباره وعده هاي دولت به زنان بي سرپرست 
و راه حل تسريع در عمل به اين وعده ها، گفت: دولت بايد بحث 
مسكني كه به زنان شاغل وعده داده است را به بحث اشتغال آنان 
گره بزند. وي افزود: درواقع بايد اشتغال زنان در اولويت كار دولت 
قرار بگيرد. دادن تسهيلات و امكانات شغلي به زنان بي سرپرست 
و فراهم كردن بسترهاي شغلي براي رسيدن آنها به خودكفايي و 
استقلال از دولت بسيار مهم است. بروجردي ادامه داد: دادن وام 
با شرايط آسان و ارزان و ايجاد امنيت شغلي، از وظايف مهم دولت 

در باب مشكلات زنان بي سرپرست است. 

 شهرداري بايد به زنان بي سرپرست مسكن بدهد
اين اســتاد دانشــگاه در ادامه ايــن بحث كه بعضــي از زنان 
بي سرپرســت به علت نداشــتن جا و مكان در خيابان ها، آواره 

مي شوند، گفت: در همه جاي دنيا دولت موظف به دادن مسكن 
به مردم است. درباره زنان بي سرپرست هم شهرداري وظيفه دارد 
به جاي ساخت و ساز، به دادن مسكن با اجاره ارزان به آنها بپردازد. 

دولت هم بايد به شهرداري ها در اين مورد تاكيد كند. 
طبق سرشماري عمومي و نفوس مسكن سال 1390 2 ميليون و 
548 هزار و 72 زن سرپرست خانوار در كشور وجود دارند كه تنها 
48 درصد آنها زير چتر حمايت سازمان بهزيستي و كميته امداد 
هستند. تعداد اين زنان روزبه روز در حال افزايش است به طوري 

كه گفته مي شود روزانه 160 نفر به شمار آنها اضافه مي شود. در 
ميان اين زنان حدود 82درصد به لحاظ اقتصادي غيرفعال و تنها 
18 درصد شاغل هستند. در روز گذشته شهيندخت ملاوري، 
از كاهش ساعت كاري زنان و بررســي آن در صحن مجلس در 
هفته آينده خبر داده كه اميدوارم عملي شود تا شايد اندكي از 

مشكلات كساني مثل ليلا را كاهش دهد. 
طبق گفتــه رئيــس ســازمان بهزيســتي كشــور، در حال 
حاضر رشــد زنان سرپرســت خانــوار به 55 درصد رســيده 

اســت. انوشــيروان محســني بندپي اظهــار كــرد: تعــداد 
 زنــان سرپرســت خانــوار در ســال 1370، يــك ميليون و
 200 هزار نفــر و در ســال 1385، يك ميليــون و 600  هزار 
نفر بوده اســت. اين آمار در ســال 1390 به بيش از 2 ميليون 
 و 500 هــزار نفــر افزايــش يافــت كه نشــان دهنده رشــد
 55 درصدي شمار اين قشر آسيب پذير است. وي در ادامه بيان 
كرد: قصد دولت يازدهم اين اســت كه اين قشر آسيب پذير را 

حمايت كند. 

»كسبوكار«ازوضعيتزنانسرپرستخانوارگزارشميدهد

 درحسرت سرپناه و شغل
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کشاورزي

معاون وزيــر جهاد كشــاورزي گفت: فاصلــه توليد 
كشــاورزان مــدرن و معمولي بســيار زياد اســت؛ 
به گونه اي كه در شــرايط مشابه، كشــاورزان پيشرو 
9 تا 10 تن گنــدم در هكتار توليــد مي كنند اين در 
حالي اســت كه اين رقم در كشــاورزان معمولي دو 
 تا سه تن اســت. اســكندر زند در مراسم اختتاميه هشــتمين جشنواره ملي 
دو سالانه رســانه هاي ترويجي كشاورزي، كشــاورزي را محور و ستون اصلي 
امنيت غذايي برشمرد و با تاكيد بر اهميت برخورداري از امنيت غذايي اظهار 

كرد: دستيابي به امنيت غذايي در گرو نوع نگاه به كشاورزي است. 

  سرمايه گذاري در كشاورزي كمتر از حد انتظار است
وي با تاكيد بر اينكه وضعيت كشاورزي در شرايط كنوني به گونه اي است كه 
سرمايه گذاري در آن كمتر از حد انتظار است، گفت: بخش كشاورزي از رونق 
مورد نياز براي تامين امنيت غذايي برخوردار نيست و براي رونق گرفتن علاوه 
بر سرمايه گذاري و توجه، به عزم ملي نياز دارد. زند يكي از راه هاي رونق بخش 
كشاورزي را افزايش بهره وري دانست و گفت: لازمه ارتقاي بهره وري، ارتقاي 

سطح دانش و اطلاعات كشاورزان است. 

  توليد 10 تن گندم در هكتار توسط كشاورزان پيشرو
معاون وزير جهاد كشاورزي در ادامه اشــاره اي هم به فاصله توليد كشاورزان 
پيشرو و معمولي داشــت و افزود: با وجود برخورداري از آب، زمين و امكانات 
يكســان، فاصله توليد اين دو طيف كشاورزان زياد اســت؛ به عنوان مثال در 
شرايط مشابه، كشاورزان پيشرو 9 تا 10 تن گندم در هكتار توليد مي كنند اين 

در حالي است كه اين رقم درباره كشاورزان معمولي 2 تا 3 تن است. 

باغدارانمدرن7برابربيشترتوليدميكنند
وي بــا تاكيــد بــر اينكــه كشــاورزان نمونــه در بخــش زراعــت 
ديگــر  بــر  برا  7 باغــات  بخــش  در  و  توليــد  متوســط  بــر  برا  3 
كشــاورزان توليد دارند، بر لــزوم برنامه ريزي براي افزايــش بهره وري بخش 
كشــاورزي تاكيد كرد و كم كردن فاصله بين كشــاورزان پيشــرو و معمولي 
 را در گــرو ســرمايه گذاري و برنامه ريزي در راســتاي ارتقاي ســطح دانش 

كشاورزان دانست. 

  اهميت انتقال دانش به كشاورزان
زند با بيان اينكه علم و دانش مورد نياز براي برون رفت كشاورزي از مشكلات 
فعلي در كشــور وجود دارد، گفت: در اين خصوص انتقال دانش به كشاورزان 
از اهميت زيادي برخوردار است و اين انتقال دانش در قالب يك كلاس درس 

نخواهد گنجيد، چراكه كشاورزان در عرصه هاي وسيع با سطح اطلاعات، سواد، 
امكانات و اقليم هاي متفاوت فعاليت دارند. وي با بيان اينكه ظرفيت هاي خيلي 
خوبي براي پرداختن به بخش كشــاورزي وجود دارد، خواســتار سوق يافتن 

نويسندگان، فيلم سازان و كارگردانان به حوزه كشاورزي شد. 

  يك شبكه تلويزيوني مستقل مطالبه اصلي كشاورزان است
معاون وزير جهاد كشــاورزي مطالبه اصلي كشــاورزان و جامعه كشاورزي از 
مسئولان كشور را حداقل داشتن يك شبكه مســتقل تلويزيوني دانست. زند 
از آغاز پياده سازي طرح نظام ترويج در 4 اســتان كشور خبر داد و گفت: يكي 

از استان هاي محل اجراي اين طرح به لحاظ پيگيري ها و اهميت آن در بخش 
كشاورزي، اســتان كرمانشــاه خواهد بود. وي افزود: بر اســاس اين طرح بنا 
 داريم تمامي عرصه ها را پهنه بندي كرده و دانش و اطلاعات را متناسب به آن 

پهنه ببريم. 

معاون وزير كشاورزي اعلام كرد

توليد7 برابری باغداران مدرن

وزير جهاد كشــاورزي ضمــن تاكيد بر اينكــه وزارت 
جهــاد كشــاورزي برنامــه اي بــراي افزايــش قيمت 
محصولات كشــاورزي ندارد، از اعمال محدوديت براي 
واردات برنج و شــكر خبــر داد و اعلام كرد: با اســتفاده 
 از ابزار تعرفه اي، قيمــت برنج وارداتي را بــا برنج ايراني

 هم طراز مي كنيم. 
محمود حجتي درباره وضعيت قيمت گذاري محصولات كشاورزي در راستاي بخشنامه 
اخير ابلاغ شده، اظهار كرد: برنامه اي براي افزايش قيمت محصولات كشاورزي نداريم 
و اگر نيازي به افزايش قيمت محصولاتي مانند تخم مرغ، گوشت مرغ، گوشت قرمز و... 
باشد بايد به صورت موردي در جلسه ستاد تنظيم بازار بررسي و تصميم گيري شود. 
وي همچنين درباره واردات شكر و برنج افزود: با توجه به ميزان توليد و ذخاير موجود 
شكر، در سال جاري وارداتي از اين محصول نداشته ايم اما با توجه به نياز سالانه 600 
هزار تني كشور براي تامين ذخاير استراتژيك و باقيمانده نياز داخلي، برنامه ريزي براي 
واردات اين محصول در دستور كار قرار دارد. وزير جهاد كشاورزي ادامه داد: حدود 300 
هزار تن واردات شكر از سوي شركت بازرگاني دولتي انجام مي شود كه در اين راستا 
كارخانه هاي توليدكننده اين محصول به نسبت ميزان توليد خود مجوز واردات را از 
وزارت جهاد كشاورزي دريافت مي كنند. حجتي با بيان اينكه واردات شكر مانند گذشته 
 آزاد نيســت، گفت: از اين پس واردات شكر و ديگر محصولات استراتژيك مانند برنج
 بر اســاس نياز داخلــي و با نظــر وزارت جهاد كشــاورزي انجام خواهد شــد. وي 
تصريح كرد: در زمينه ثبت ســفارش براي واردات محصولات كشاورزي مشكلاتي 
وجود دارد كه در ايــن زمينه اصلاحيه اي بــه هيات دولت ارســال كرديم، چرا كه 
 زمان و ميزان نيــاز به واردات محصول بايد بر اســاس نظر وزارت جهاد كشــاورزي

 صورت گيرد. وزير جهاد كشــاورزي اظهار كــرد: در حال حاضر بــراي واردات هر 
محصول به كشــور با نظــر وزارت صنعت، معــدن و تجارت ميزان آن مشــخص 
مي شــود و تا 18 ماه ثبــت ســفارش واردكنندگان قابــل تمديد اســت اما براي 
محصولات كشــاورزي نهايتا فرصتي حدود سه ماه براي ثبت ســفارش و يك تا دو 
 ماه براي تمديد آن كافي اســت و بايد زمان ثبت ســفارش محصولات كشــاورزي 

كاهش يابد. 

   اعمال محدوديت براي واردات برنج
وي گفت: درباره برنج نيز چنين برنامه ريزي اي در وزارت جهاد كشاورزي وجود دارد كه 
بتوانيم ضمن تنظيم ثبت سفارش و زمان تمديد آن، با توجه به نياز كشور واردات برنج 
داشته باشيم و امسال بر اساس آخرين آمار موجود، حدود 240 هزار تن برنج به كشور 
وارد شده كه مربوط به ثبت سفارش هاي گذشته بوده است. وزير جهاد كشاورزي افزود: 
درباره برنج نيز تمهيداتي در حال انجام است كه بتوانيم برنج خارجي را به قيمتي نسبتا 
هم طراز با برنج داخلي وارد كنيم تا به بازار برنج ايراني آسيب وارد نشود. حجتي با بيان 
اينكه فاصله توليد تا عرضه محصولات كشاورزي و تفاوت قيمت آن زياد است، گفت: 
براي كوتاه كردن اين فاصله از توليد تا مصرف همواره نگراني وجود داشته و براي برطرف 
كردن آن بايد در زمينه فرآوري، بسته بندي و عرضه مستقيم محصولات كشاورزي از 
طريق تعاوني ها اقدامات لازم صورت گيرد. وي اظهار كرد: در زمينه عرضه مستقيم 
محصولات كشاورزي اقداماتي انجام شده تا بتوانيم به گونه اي برنامه ريزي كنيم كه 
تعاوني هاي توليد و توليدكنندگان به صورت مستقيم محصولات خود را در بازارهاي 
تعيين شده عرضه كنند كه البته به صورت آزمايشي در چند نقطه اجرا شده كه مي توان 

به عرضه مستقيم محصولات كشاورزي در كردستان اشاره كرد. 

   نگراني از نظر آنفلوآنزاي طيور وجود ندارد
وزير جهاد كشــاورزي در رابطه با آخرين وضعيت كشور از نظر بيماري آنفلوآنزاي 

طيور گفت: اين بيماري در مرغ هاي خانگي يكي از مناطق اســتان مازندران بروز 
پيدا كرد كه دستگاه هاي مســئول مانند سازمان دامپزشــكي و توليدكنندگان 
عكس العمل وحساســيت به موقع و مناســبي نشــان دادند و بر اساس وظايف 
بين المللي، سازمان دامپزشكي شيوع اين بيماري در اين منطقه از استان مازندران 
را به سازمان جهاني بهداشــت دام اعلام كرد. وي گفت: در حال حاضر با توجه به 
اقدامات انجام شــده و اعلام سازمان دامپزشكي به ســازمان جهاني بهداشت دام 
مبني بر پاكسازي كشــور از نظر آنفلوآنزاي طيور، هيچ نگراني درباره اين بيماري 
در كشــور وجود ندارد. وزير جهاد كشاورزي اعلام كرد: ســالانه حدود 3 ميليون 
تن برنج در كشور مصرف مي شــود كه هم اكنون توليدي در حدود 2 ميليون تن 
 در كشــور وجود دارد و به حدود 800 هزار تا يك ميليون تــن واردات نيازمنديم. 

وي اضافــه كــرد: در ســال 1392 بيــش از 2 ميليــون تــن برنج به كشــور 
وارد شــد كه هنوز ســايه آن بــر بــازار برنج وجــود دارد اما ســال گذشــته 
 مــازاد واردات ايــن محصــول را نداشــتيم و حــدود 900 هــزار تــن برنج به 

كشور وارد شد. 

  نياز 3000 ميليارد توماني براي اجراي سيستم هاي آبياري نوين
حجتي اظهار كــرد: دولت و مجلس توجــه جدي به اجراي سيســتم هاي نوين 
آبياري در اراضي باغي و زراعي كشــاورزي دارند و در حال حاضر اعتباري بالغ بر 
هزار ميليارد تومان از محــل حوادث در اختيار وزارت جهاد كشــاورزي قرار داده 
شــده و رديف بودجه اين وزارتخانــه 300 ميليارد تومان به آبياري تحت فشــار 

اختصاص داده شده است. وزير جهاد كشــاورزي ادامه داد: مشكلي كه در زمينه 
اجراي سيســتم هاي آبياري نوين وجود دارد، عدم تحقــق و تخصيص اعتبارات 
 مصوب است. چرا كه دولت هم اكنون با مشكل كاهش درآمدهاي خود مواجه است

 اما در عين حال در تلاشــيم بتوانيم منابع لازم را براي اجراي اين قانون دريافت 
كنيم. وي گفــت: حدود 4 ميليون هكتــار از اراضي باغي و زراعي كشــور نياز به 
اجراي سيســتم هاي نوين آبياري تحت فشــار دارند كه با توجه به وظيفه مندي 
دولت براي كمك بــه كشــاورزان در اجراي اين طــرح و پرداخــت 85 درصد 
هزينه اجراي سيســتم هاي آبيــاري نوين به اعتبــاري بالغ بــر 3000 ميليارد 
 تومان نياز داريــم در حالي كه تاكنون نيمــي از اين اعتبار بــراي اين طرح ها به

 تصويب رسيده است. 

وزير جهاد كشاورزي خبر داد 

برنج خارجي هم قيمت برنج ايراني مي شود
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اصناف

در طول روز بدن ما خســته مي شود 
و طي خواب تجديد قــوا مي كند، به 
همين دليل در طول شب براي اينكه 
بدن بتواند اســتراحت كند، كيفيت 
خواب بسيار مهم است. به طور طبيعي 
همه ما يك سوم عمر خود را در خواب هستيم به دليل همين 
مدت طولاني بايد تشك خود را با دقت و اطلاعات كافي انتخاب 
كنيم. تكنولوژي هاي به كار رفته در تشــك ها در انتخاب آن 

بسيار اهميت دارد. 
رئيس اتحاديه صنف توليد كنندگان و فروشندگان كالاي خواب 
در گفتگو با »كســب وكار« در اين باره، گفت: فرهنگ زندگي 
زمان و نياز هاي روز بشري شــيوه كار و درگيري هاي زندگي 
احتياجات جديدي را به بشر تحميل مي كند امروز زندگي مردم 
كشور نسبت به گذشته كه بيشتر صنف گرا بودند، تغيير كرده 
لذا كالاي خواب به سوي صنعتي و مدرنيته شدن حركت كرده 
و در شيوه زندگي مردم و اســتفاده از كالاي خواب مردم را در 

جايگاه ديگري قرار داده است. 
حســين قدياني افزود: اين صنف در تلاش است تا با توجه به 
خواســته هاي مردم كالاي خواب را همســان كند و جذابيت 
كالاي داخلي را فراتــر از كالاي خارجي ببــرد اگر اين فكر و 
انديشه تحقق پيدا كند و برند هاي صنفي از مرزهاي جغرافيايي 

بگذرند، مسلما تاثير گذاري اين صنف بيشتر خواهد شد.
اين فعال صنفي اظهار داشت: در كشوري كه 3 ميليون فعال 
صنفي وجود داشته باشد، مسلما يك ســوم اقتصاد ارزشمند 
كشور كه در آن ارزش افزوده وجود دارد، در اختيار اصناف است. 
اصناف مي تواند بزرگ ترين تاثير گذاري را در روز جاري اقتصاد 
كشور داشته باشند و دارند و ما آرزو داريم نظر مسئولان دولت 
و مجلس اين بخش عظيم و پويا اقتصاد كشور را درك كرده و 

روي آن سرمايه گذاري بيشتري كنند. 
رئيس اتحاديه صنف توليد كنندگان و فروشندگان كالاي خواب 
در ادامه عنوان كرد: شــركت هاي ايراني توليد كننده كالاي 
خواب در حال حاضر با داشتن ظرفيت و امكانات بالاي توليد و 
هـمگام با تكنولــوژي روز، ظرفـيت و تنــوع تولــيدات خود 
را روزبه روز افزايش داده و نماي جديدي را در عرصه توليد تشك 

به نمايش گذاشته اند. 
به گفته وي، پارچه هايي كه در توليد تشك ها مورد استفاده قرار 

مي گيرند از كيفيت بالايي برخوردار بوده و مورد آزمايش هاي 
سنجش ميزان مقاومت و اصطكاك قرار مي گيرند. با استفاده 
از تكنولوژي روز دنيا، در لايه دوزي سطوح بيروني تشك ها از 
لايه هاي مقاوم و باكيفيت، جهت طول عمر بيشتر تشك هاي 

ايراني استفاده مي شود. 
قدياني با تاكيد بر اينكــه توليدكنندگان كالاي خواب ايراني، 
كالاهاي بسيار مرغوب و باكيفيتي را توليد و عرضه مي كنند اما 
با ورود كالاهاي تركيه اي و چيني كه كيفيت نامناسب و قيمت 
پايين تر دارند، آسيب جدي ديده اند، افزود: توليد داخل با توجه 
به كيفيتي كه دارد، توانايي صــادرات را دارد و بازار توليدات 

داخلي كالاي خواب نيز رونق يافته است. 
وي تصريح كرد: بهترين دستگاه هاي دوخت وارد ايران شده اند 
و توانايي توليد داخلي بالا رفتــه و علاوه بر اينكه اين صنف در 
عرضه محصولات خود در داخل كشور شاهد رونق خواهد بود، 

بازار صادرات هم گسترش خواهد يافت. 

صادرات به كشورهاي عربي و معاملات پاياپاي با 
تركيه

رئيس اتحاديــه صنف توليد كنندگان و فروشــندگان كالاي 
خواب، اقتصاد كشور را به يك طرح پازل تشبيه كرد و گفت: هر 
تكه از اين پازل به قسمتي از فعالان صنفي و صنعتي تعلق دارد 
و جايگاه اقتصادي واحدهاي صنفي اين اتحاديه نيز جزئي از 

اين پازل اقتصادي به شمار مي رود. 
حسين قدياني درباره ميزان واردات و صادرات محصولات صنف 
خود گفت: هنــوز به درجه ايده آلي از صــادرات كالاي خواب 
نرسيده ايم. رسيدن به اين موقعيت به اصلاح نگرش دولت در 
راستاي اعطاي تسهيلات بانكي، بيمه كار و كارگري و تعديل 

ماليات ها و عوارض نياز دارد. 
به گفته وي هم اكنون كالاهاي خواب شامل تشك هاي توليد 
داخل، لحاف و ملحفه به كشورهاي عربي، گرجستان، ارمنستان 
و تركيه صادر مي شــوند كه در اين ميان بــا تركيه معاملات 

پاياپاي نيز داريم. 
رئيس اتحاديه صنف توليدكنندگان و فروشندگان كالاي خواب 
گفت: در گذشته اصناف چندان توجهي به برند سازي و صادرات 
نداشتند اما اكنون با تغييراتي كه در نسل جديد اصناف به وجود 
آمده و با جوان شدن اين قشــر از جامعه، بسياري از صنوف ما 

به دنبال برندسازي هســتند و ضرورت توجه به اين موضوع را 
به خوبي دريافته اند اما اگر مي خواهيم برندسازي كنيم و اين 
برند را جهاني كنيم، بايد به عواملي كه در اين كار موثر است، 

توجه كنيم. 
حســين قدياني با بيان اينكه برندســازي در ايــران به چند 
عامل بســتگي دارد، گفت: يكي از عوامل موثر بر برندسازي، 
سياســت گذاري هاي ثابت اقتصادي و سياســي هر كشور در 
جهان است كه در برند سازي و برند شدن توليدات هر كشوري 

تاثيرگذار است. 
وي افزود: لازمه برند شدن، داشتن توليدات باكيفيت و صادرات 

خوب است كه اين دو عامل خود متاثر از عوامل ديگر است. 
رئيس اتحاديه كالاي خواب اظهار كرد: بــراي آنكه توليدات 
باكيفيت داشته باشيم لازم است از مواد اوليه خوب و مرغوب 
استفاده كنيم، از آنجا كه مواد اوليه ما اكثرا وارداتي است، اين 
امر خود تحت تاثير تغييرات در سياست هاي داخلي و خارجي 

كشورمان قرار مي گيرد، گاهي ما در خريد و واردات مواد اوليه 
دچار مشكلاتي مي شويم. 

قدياني ادامه داد: قيمت يك كالاي توليد شده متاثر از عواملي 
همچون قيمت مواد اوليه، دســتمزد كارگــر، بيمه، ماليات، 
دستگاه ها و ماشين آلات و هزينه حامل هاي انرژي و … است 
كه بر قيمت تمام شــده كالا تاثير مي گذارد، در ايران فعلا اين 
هزينه ها بالاست بنابراين قيمت تمام شده كالا زياد مي شود، 
وقتي قيمت تمام شده يك كالا بالا باشد، زمينه فروش آن در 
داخل فراهم نمي شــود و از نظر قيمت نيز توان رقابت در بازار 

جهاني را نخواهد داشت. 
وي گفت: درنهايت توليدكننده مجبور مي شــود براي رقابت 
قيمت از كيفيت كالا بكاهد تا بتواند قيمت تمام شده را پايين 
بياورد كه نتيجه اين كار نيز ماندگار نشــدن كالا و بازماندن از 
برند شدن است. اما اين رويه درحال اصلاح شدن بوده و رونق 

در انتظار توليدكنندگان خواهد بود. 

رئيس اتحاديه كالاي خواب با بيان اينكه يك برند بايد امنيت 
و اعتماد را در بين مردم نسبت به خود ايجاد كند، گفت: مردم 
بايد به مرغوبيت يك كالا اعتماد كنند و مطمئن شوند كه در 
توليد آن از برترين مواد اوليه طراحان بزرگ و متخصصان زبده 

و به روز استفاده شده است. 
قدياني گفت: مشكلات صنفي ما جدا از سايرين نيست، در اكثر 
بخش هاي مرتبط، درگيري هاي صنفي با بيمه و ماليات بانك ها 
قوانين صنفي است كه رو به بهبود اســت. اما جايگاه اعضاي 
صنف رو به رشد است. در اين صنف افراد با ذوق و تحصيلكرده 
و دنياديده زيادي وارد شده اند و از آن جايي كه كالاي خوب در 
شيوه زندگي مدرن در دنيا ديده مي شود و مردم كشور ما يكي 
از كشور هايي هستند كه هميشــه صاحب ذوق بوده و سليقه 
داشــته اند و به ويژه زنان ايراني به آراســتگي خانه و خانواده 
اهميت مي دهند، لذا آينده بسيار روشني براي اين صنف ديده 

مي شود.

لازمه برند شدن، داشتن توليدات با کيفيت و صادرات خوب است

رونق خوشخواب هاي ايراني

بازار پوشاك طي سال گذشته و امسال 
مناسب نبود و بسياري از پوشاك توليد 
شده روي دست توليدكنندگان مانده 

است. 
شايد دليل اصلي بي ميل شدن مردم به 
خريد لباس به مشــكلات اقتصادي اي باز مي گردد كه در چند 
سال گذشته تشديد شده است، مشــكلاتي كه از يكسو باعث 
كاهش قدرت خريد مردم شــده و از سوي ديگر توليدكنندگان 
پوشاك را وادار كرده است كه به دليل افزايش قيمت تمام شده 

توليد، بهاي محصولات خود را تا چند برابر افزايش دهند. 

80 درصد واحدهاي توليدي تعطيل شده اند
رئيس اتحاديه پيراهــن دوزان و پيراهن فروشــان تهران در 
اين باره در گفتگو با »كســب وكار«، گفت: طبق اعلام سازمان 
حمايت مصرف كنندگان و توليدكنندگان، سود فروش پوشاك 
20 درصد است اما برخي فروشــندگان تا 100 درصد سود از 

خريداران مي گيرند. 
جواد دروديــان با تاكيد بر اينكه بايد جلوي واردات پوشــاك 
قاچاق و واردات قانوني آن نيز گرفته شود، اظهار كرد: حدود 70 
تا 80 درصد واحدهاي توليدي تعطيل شده اند و جاي تعجب 

دارد كه چرا جلوي اين قبيل واردات گرفته نمي شود. 
وي همچنين بيان كرد: با توجه به افزايش دستمزد كارگران 
و هزينه هاي مالياتي طبيعي است كه قيمت تمام شده توليد 

در كشورمان با كشورهاي ديگر متفاوت و البته گران تر باشد. 
وي در ادامه صحبت، با بيان اينكه شاهد فروش پيراهن هايي 
با مارك هاي تقلبي هســتيم، گفت: برخي توليدات در قشم با 
اســتفاده از مارك هاي تقلبي به عنوان جنس خارجي به بازار 

عرضه مي شوند. 
به گفته دروديان، آنقدر فرهنگ استفاده از برند خارجي غالب 
شــده كه پيراهن  توليد داخل را معمولا بــا مارك خارجي در 
بازار مي فروشــند و وقتي فروشــنده با صداقت اعلام مي كند 
جنس توليد داخل است، برخي از خريد امتناع مي كنند.  جواد 
دروديان از واردات موازي پيراهن هاي مشــكي چيني باوجود 
توليد مطلوب داخل گلايه كرد و گفت: گمرك و وزارت صنعت، 
معدن و تجارت بايد جلــوي واردات كالاهايي كه در داخل با 

كيفيت مطلوب توليد مي شود را بگيرد. 
وي افزود: در توليد پيراهن مردانه گاها از پارچه برندهاي درجه 
يك داخلي استفاده مي شود و بخشي نيز از كشورهاي تايلند، 
تركيه، كره جنوبي و مالزي وارد مي شود كه خود علاوه بر ايجاد 

اشتغال ارزش افزوده نيز ايجاد مي كند. 

واردات؛ ضربه به توليد داخلي است
رئيس اتحاديه پيراهن دوزان با اشــاره به اينكه زماني پيراهن 
ايراني به بازارهاي همســايه صادر مي شــد، تصريح كرد: اما 
متاسفانه اكنون به دليل منفعت طلبي برخي افراد شاهديم كه 
در ايام خاص مانند محرم به يك مرتبه پيراهن چيني وارد بازار 

مي شود كه جز ضربه به توليد داخل چيزي در پي ندارد. 
رئيس اتحاديه پيراهن دوزان و پيراهن فروشــان با بيان اينكه 
واحدهاي توليدي كمي در اين حوزه فعال هســتند و بقيه به 
تعطيلي كشيده شده اند، گفت: نبايد اجازه دهند پوشاك چه 
به صورت قانوني و چه قاچاق وارد شــود، چون منجر به ضربه 
خوردن به توليد داخل مي شــود كه سال ها شاهد اين موضوع 

هستيم. 
وي در عين حال بيان كرد: واردات زماني بايد انجام شــود كه 
توليد داخل نداشته باشــيم يا توليدات، پاسخگوي نياز داخل 
نباشد ولي در اين حوزه به اندازه كافي توليد داريم و نيازي به 

واردات نيست. 
رئيس اتحاديــه پيراهن دوزان با اظهار تاســف از اينكه برخي 
عادت به استفاده از برند خارجي، به جاي حمايت از توليد داخل 
دارند، گفت: در مواردي شاهديم جنس درجه يك داخلي تنها 
به دليل آنكه برچســب خارجي نخورده، به فــروش نرفته و تا 
مي فهمند جنس ايراني است، از خريد آن سر بازمي زنند و كار 
به جايي رسيده كه اغلب پيراهن هاي توليد شده در كارگاه هاي 

خودمان را با برند خارجي وارد بازار مي كنيم. 
وي گفت: برخي فروشــندگان به دليل بالا بودن تقاضا، برخي 
پيراهن هاي خود را با قيمت بســيار بالاتر از قيمت خريد خود 
عرضه مي كنند و اين در حاليســت كه حتي براي خريد اين 
پيراهن ها از واحدهــاي توليدي، پول نقــد پرداخت نكرده  و 
چك هاي يك ساله داده اند كه بايد به اين موضوعات رسيدگي 

شود. 
وي اظهار كرد: به عنوان نمونه پيراهني را كه به قيمت 80 هزار 
تومان به فروشندگان مي فروشيم آنها بعضا اين پيراهن ها را به 
قيمت 160 تا 170هزار تومان مي فروشند و اين در حاليست 

كه سود متعارف آنها 20درصد است. 
دروديان ادامه مي دهد: در بازار مصرف پوشاك داخلي و به ويژه 
بــازار پيراهن نمي توان منكر برتري كيفيت پيراهن هاي دوخت 
داخل شد. كيفيت نمونه هاي مشابه خارجي موجود در بازار كه 
در سال هاي اخير به اجناس چيني مشــهور شــده اند، از نظر 
دوام و ماندگاري به پاي پيراهن هاي دوخت داخل كشــــور 
نمي رســد اما در مقابل ارزان تر هســتند و خريد آنها با وسع 

اقتصادي بيشتر مردم سازگارتر است. 
دقت بيشــتر در انتخاب پارچه و دوخت پيراهن 

داخلي
رئيس صنــف پيراهــن دوزان عنوان كرد: واقعيت اين است 
كه توليدكنندگان داخلي با همه محدوديتي كه براي رقابت 
با عرضه كنندگان محصولات مشــــابه خارجي دارند، دقت 
بيشتري در انتخاب پارچه و دوخت پيراهن به خرج مي دهند، 
دليل اين كار در اصل به عادت صنفي باز مي گردد كه از سال ها 

پيش در ميان آنها منتقل شده است. 
اين مقام صنفي مي گويد: به عنوان مثال ممكن است شــــما 
براي خريد لباس به فروشگاهي برويد و فروشنده در ميان انواع 
و اقسام نمونه پيراهن هايي كه به شما نشان مي دهد، بگويد كه 

جنس فلان كار از پارچه هاي خارجي است كه در كارگاه هاي 
داخلي دوخته شده است. 

وي در عين حال مي گويد:  مشــكل ديگري هم وجود دارد و 
آن تمايلي اســت كه اقليت مرفه ايراني براي خريد برندهاي 
مطرح منسوجات خارجي دارند، پوشاك ايرانــي اگر اين روزها 
براي اكثريــــت مردم قابل خريدن نيســت حداقل به دليل 
كيفيتي كه دارد، مي تواند در ســبد مصرفي اقليت مرفه قرار 
بگيرد اما در بيشــتر مواقع اين گروه از مشــتريان حاضرند تا 
چندين برابر مبلغ يك پيراهن بــادوام خارجي را صرف خريد 
يك برند خارجــي كنند كه حتي در اصــل كيفيت آن ترديد 

وجود دارد. 

به گفتــه دروديان، شــــايد بتوان گفت كه بحــران كنوني 
پيراهــن دوزان در مقايســه با بحــران 8- 7 ســــال پيش 
جديدتر اســت و به جرات مي تــوان گفت در شــــرايطي 
كه مي بايســت مطابق عرف بــازار اين روزها شــاهد رونق 
كسب وكار باشيم در بهترين حالت با يك سوم ظرفيت توليد 
مشــغول فعاليت هســتيم، البته اين وضعيت تنها مختص 
 پيراهن دوزان نيســــت و همه توليد كنندگان پوشاك با اين 

مشكل روبه رو هستند. 
اين مقام صنفي در پايان با اشاره به سابقه فعاليت كارگاه هاي 
توليد پوشاك داخل كشــور مي گويد: نياز به پوشاك يكي از 
اساســي ترين و طبيعي ترين نيازهاي انســان است، صنعت 

پوشاك ايران مي تواند شانس آن را داشــته باشد كه به يكي 
از صنايع ســــودآور كشور تبديل شــود، اگر دولت از انجام 
حمايت هــــاي لازم دريغ نكند و به توليد كنندگان داخلي 
فرصــــت بدهد كه بتوانند فعاليت هاي خــــود را مطابق با 
دانش روز، صنعت مد و پوشــاك جهاني سروسامان بدهند، 
آنگاه هم مســاله اشــتغال به صورت آبرومندي سروسامان 
مي گيرد و هم به جاي آنكه سالانه مبالغ قابل توجهي ارز صرف 
واردات پوشــــاك شــود، مي توان به اتكاي توليد كنندگان 
داخلي از يكسو پاسخگوي نيازهاي داخل كشور بود و از سوي 
ديگر با شناسايي بازارهاي هدف خارجي مبالغ قابل توجهي 

سودآوري كرد. 

 رئيس سابق اتحاديه پيراهن دوزان و پيراهن فروشان: جلوي واردات پوشاک قاچاق گرفته شود

مردم خارجي مي خرند
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تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

اينگونه از ديگران كار بخواهيد!
در مباحــث رهبــري ســازماني، تئوري 
معروفي وجود دارد كه بــه نام »داگلاس 
مك گريگور« روانشناس معروف آمريكايي 

ثبت شده است. 
 »Y و X اين تئوري بــا عنوان »تئــوري
مي گويد كه انسان ها در رابطه با كار، اصولا 
حالت دارند؛ تئوري X فرضش بر اين است 
كه انسان ها ذاتا از كار بيزار هستند و تنبلي مي كنند. بنابراين بايد تا مي شود 

به آنها سخت گرفت تا درست كار كنند. 
تئوري Y  برعكس اين نظر را دارد و معتقد است؛ انسان ها در واقع به كار علاقه 
دارند؛ چون دوست دارند با چالش ها روبه رو شوند و آنها را حل كنند. بنابراين 

بايد كار چالش برانگيز باشد تا آنها از كار كردن خسته نشوند. 
شايد در نگاه اول به  نظر برسد كه اين تئوري را نمي توان در عمل استفاده كرد 
اما چه مدير هستيد و چه نه، به زندگي شغلي و شخصي تان فكر كنيد. احتمالا 
در برخورد با آدم هاي دور و برتان و درخواست انجام كار از آنها، جلوه هايي از 
اين نگاه افراطي و تفريطي را خواهيد يافت. برخي به نظر شما هميشه خوب 
كار مي كنند و برخي هميشه از كار فراري اند اما واقعيت ماجرا اين است كه 

آدم ها هر دو جنبه را دارند و هيچ وقت، مطلق كار و رفتار نمي كنند. 
در عمل دو مثال زير نمايشگر شيوه  برخورد مديران براي تفويض كارها به 

همكاران شان و درخواست انجام كارها از سوي آنهاست: 
الف ـ اگر اين كار را تا فردا عصر به من تحويل ندادي، خودت هم از پس فردا 

 )X صبح ديگر نيا. )تئوري
ب ـ فكر نمي كنم آدم هاي زيادي باشند كه بتوانند اين كار را ظرف يك روز 
انجام بدهند اما من به تو اطمينان و ايمان كامل دارم كه مي تواني اين كار را 

 )Y انجام بدهي. اين كار براي كل گروه ما هم مهم است. )تئوري
بسته به موقعيت و شناخت بلندمدت از فرد، لازم است يكي از دو شيوه  فوق 

را انتخاب كرد.

پيش بينی نشده ها در كسب و كار
 الف(موفقیت های پیش بینی نشده

 گاه ممكن است شما دركســب وكار خود 
به موفقيتی دســت پيدا كنيد كه انتظار آن 
را نداشــته ايد. به عنوان مثال: ممكن است 
فروشی بيش از آنكه مورد نظرتان بوده است 
 داشته باشــيد. در بيشــتر موارد موفقيت

 پيش بينی نشــده اصلا به چشم نمی آيد 
 وهيچ كس به آن توجه نمی كند وبه همين دليل نيز  هيچ كس ازآن بهره برداری 
نمی كند. موفقيت پيش بينی نشده مارا به طرح اين پرسش وادار می كند  كه 
برای انطباق موفقيت با كسب وكار، فناوری وبازارهای جديد  چه تغييرات اساسی  
برای تشكيلات موجود مناسب است؟ اگربرای اين سوالات پاسخ مناسبی بيابيم 
احتمالا  موفقيت پيش بينی نشده ارزشمندترين وكم خطر ترين منبع ايجاد  يك 
ايده خواهد بود، پس به خاطر داشته باشيد به موفقيت های خود توجه داشته 

باشيد واز آنها درجهت رسيدن  به اهداف خود بهره برداری كنيد.

 ب(شکست های پیش بینی نشده
 برخلاف موفقيت ها نمی توانيم شكست هارانپذيريم  وكمتر اتفاق می افتد كه ازآ 
نها غافل شويم.  بااين حال به ندرت شكست هارابه چشم يك فرصت نگاه می كنيم. 
وقتی فعاليتی بادقت مطالعه شده ،بادقت طراحی شده  وباجديت اجرايی می 
شود اماشكست می خورد اين نشانه وجود عواملی نهفته است كه از ديد ما پنهان 
مانده اند . پس بايد شكست را نشانه ای از يك فرصت بدانيم وآن راجدی بگيريم.

  ج(وقایع بیرونی پیش بینی نشده
 تاقبل از دهه 1970 تمام مهندسان  IBM متفق القول بودند كه   آينده از آن 
رايانه های frame Main  است. بدين ترتيب برنامه ريزی برای توليد  اين نوع رايانه 
های قوی وباسرعت زياد شروع شد  اما درست برخلاف انتظار همگان  بازی های 
كامپيوتری رونق گرفت  و سازندگان رايانه به فكر افتادند  رايانه هايی كوچك 
وقابل حمل رابسازند.اين نوع رايانه ها به  Pc  معروف شد. سوالی كه اينجا مطرح 
است  اين اســت كه  طرز برخورد مديران و مهندسان آن شركت با اين مسئله 
چگونه بوده است ؟ چرا كه آنها برای توليد مين فرم  و در اواسط كار با بازار پی سی 
روبه روشدند. مديران آی بی ام در اين باره گفته اند  كه علت توفيق اين مسئله  
اتفاقا روبه رو شدن با شرايط جديد بوده اســت  كه اصلا انتظارش را نداشته اند 
،درواقع  استقبال آنها از شرايط جديد پيش بينی نشده مهم ترين علت موفقيت 
آنها بوده است.پس هرگاه شرايطی پيش بينی نشده بوجود آيد  بهره برداری  از 

آن شرايط می تواند  به موفقيت های چشمگير بينجامد.

رقابت عادلانه
صاحب يك فروشگاه لباس فروشي، روزي 
متوجه شــد لباس فروشي ديگري سمت 
راست فروشگاه او باز شده است. روي سر در 
آن تابلوي بــزرگ »لباس هايي با بهترين 
كيفيت« نصب شــده بود. فرداي آن روز 
اتفاق ترسناك ديگري افتاد. لباس فروشي 
ديگري سمت چپ فروشگاه او افتتاح شد. 
روي سر در اين فروشگاه هم تابلوي بزرگ »لباس هايي با ارزان ترين قيمت« 
نصب شده بود. مرد بسيار از رقابت ايجاد شده ترسيد و به اين فكر افتاد چه 
بايد بكند. بالاخره ايده بكري به ذهنش رسيد. بزرگ ترين تابلوي آن دور و 
اطراف را در سر در فروشگاهش نصب كرد و روي آن نوشت: »ورودي اصلي«

نتیجه اخلاقي: با رقبا، عادلانه رقابت كنيد. 

راهنما

راهکار

داستانک

در دنيای پر رقابت كنونی مانــدگاری وكاميابی در 
فعاليت های اقتصادی هرگز كار ساده ای نيست.گاهی 
فرصت هايی وجود داردد كه بايد ازآنها بهره برداری 
كردومســائلی وجود داردكه بايد آنها راحل وفصل 
كرد،برای مقابله با اينگونه مسائل همواره بايد دركارها 
خلاقيت  ونوآوری داشت. امروزه سازمان ها وبنگاه های 
اقتصادی كوچك  وبزرگ دركشورهای صنعتی بدون 
خلاقيت مستمر، سريع وبه موقع محكوم به فنا هستند.

خلاقیت چیست؟
خلاقيت فرآيندی است كه قابل توسعه وبهسازی است.

هركس تاحدی خلاقيت دارد ولی همچون بسياری 
ازتوانايی ها واستعدادها برخی افراد توانايی بيشتری 
برای خلاقيت نسبت به ديگران دارند همچنين  برخی 
افراد  درمحيطی رشدوتحصيل كرده اند كه آنها را به 
توسعه خلاقيت تشويق كرده است وآنها آموخته اند 
تاخلاقانه بينديشند وخلاقانه عمل كنند.ويژگی های 

خلاقيت عبارتند از:
1 - خلاقيت فرآيندی فكری وروانی است.

2 - محصول خلاقيت می تواند  به شكل يك اثر ،يك 
ايده،يك ر اه حل،يك شی وياهرچيز ديگر ظهور كند.

3 - محصول خلاقيت پديده ای نو وجديد است.
4 - محصول خلاقيت اثری است كه علاوه بر تازگی 

دارای ارزش نيز باشد.
5 - خلاقيت يك توانايی عمومی است ودر همه افراد 

كم وبيش وجود دارد.
6 - خلاقيت  قابل پرورش است وبا محيط اجتماعی 

وفرهنگی ارتباط مستقيم دارد.
به طور مشخص ويژگی خلاقيت متمايز ومنحصر به 
فرد بودن اســت ،كاری خلاقانه است كه با كار قبلی 
متفاوت است. به اين نكته توجه داشته باشيد كه اين 
تصور درست نيست كه هركس كه باهوش تر است 
لزوما خلاق تر است. اگر شخص به اندازه ای كه برای 
كارش لازم است هوش داشته باشد می تواند به اندازه 
هر كس ديگری درآن زمينه خلاق باشد .همچنين 
دررابطه بين سن وخلاقيت  می توان گفت  اگر فرد از 
تجارب خود استفاده كند ومحيط مناسبی هم داشته 
باشد با افزايش سن خلاق ترمی شود ،درغير اينصورت 

با بالارفتن  سن  خلاقيتش كاهش می يابد. همچنين 
دربروز  خلاقيت تحصيلات عامل اساسی نيست.

بسيار ديده می شــود  افرادی كه تحصيلات رسمی 
نداشــته اند  خلاقيت هايی از خود بروز داده اند كه 

درافراد باتحصيلات بالا وعالی مشاهده نشده است.

 نوآوری چیست؟
نوآوری از شاخصه های كليدی  درفرآيند كارآفرينی 
به شمار می رود. وجودنوآوری دركارآفرينی به قدری 
ضروری است كه می توان ادعا كرد كارآفرينی بدون 
آن امكان پذير نيست. نوآوری تبديل خلاقيت به عمل 
يا نتيجه است.خلاقيت پيدايی يك انديشه نو است  
درحالی كه نوآوری عمل ســاختن آن انديشه های 
نواست. به عبارت ديگر خلاقيت اشاره به قدرت ايجاد 
انديشه های نو دارد ونوآوری به معنای كاربردی آن 
افكار نو وتازه است. يك نوآور زمانی ارزشمند به حساب  

می آيد كه از عهده يك كار ضروری برآيد.
توجه :اگر خلاقيت درصنعت انجام شود به آن اختراع  

می گويند.

 ایده وفرصت چیست؟
ايده درحقيقت  ارائه يــك راه حل جديد برای انجام 
دادن كارهاست. ايده ها گاه می توانند به صورت يك 
الگو،طرح ويا يك برنامه باشند. هيچ ماشينی قادر به 
ساختن ايده نيست بلكه اين كار از عهده ذهنی خلاق 
و پويا برمی آيد. ايده وفرصت باهم تفاوت  دارند.  شما 
ممكن است در روز صدها ايده داشته باشيد ، هرزمان 
كه شــما تصميم به انجام كاری می گيريد براساس  
گمانی اســت كه قبل ازتصميم به ذهنتان ميرسد  
اما فرصت دردنيای كســب وكار نياز  جديدی است 
كه بتوان آن رابه كســب وكار با يك ارزش اقتصادی 
تبديل كرد.در واقــع كار  زيادی بايد انجام شــود تا 
يك ايده ومفهوم  به يك فرصت تبديل شــود .بايد 
توجه داشت كه هر ايده ای يك فرصت نيست اما هر 
فرصتی  حتما يك ايده به همراه دارد. فرصت ها از دو 
طريق خلق می شوند : يا ايده ای داريم وبايدبه دنبال 
نيازی بگرديم كه ايده ما پاســخ به آن نياز باشدويا 
 نيازی را می شناســيم وبايد ايده ای بــرای رفع آن 

پيدا كنيم.

فرصت هاي خلاقیت ونوآوری

ساختار های صنعت و بازار
آگاهي

اثر معامله نسبت به بانك ها
پيش تر با سير تشــكيل اعتبار اسنادي آشنا 
شديم. پس از اينكه بانك گشــايش كننده، 
گشــايش اعتبار كــرد و قبولــي ذينفع نيز 
از ســوی بانك محل اقامت وي اخذ شد و از 
طريق سيستم ســوئيفت قبولي به همراه كد 
مخصوص به بانك گشايش كننده بازگشت، 
بانك گشاينده متعهد به پرداخت وجه اعتبار 
در صورت انجام تعهد ذينفع در حدود اعتبار 
است. می بينيم كه از زمان عقد قرارداد و شرط 
ضمن آن در خصوص پرداخت يــا توافق در 
شــكل يك قرارداد الحاقي، متقاضي اعتبار يا 
همان خريدار و ذينفع يا همان فروشــنده در 
تماس مستقيم با يكديگر نيســتند. از اينجا 
به بعد همــه اتفاقات ميان بانــك ها به وقوع 
مي پيوندد. حال بــا اين نقش پررنگ بانك ها 
بايستي اثر اعتبارات اسنادي نسبت به آنها مورد 
بررسي قرار گيرد. بانك هاي مداخله كننده در 
اعتبارات اســنادي ممكن است به چند بانك 
نيز برســد. در عمل روابط ميــان بانك ها در 
انجام عمليات بانكي مي توانــد پيچيده تر از 
يك معادله اعتبار اسنادي باشد. پرداختن به 
روابط ميان بانك ها در عمليات بانكي نياز به 
يك بررسي اختصاصي و جامع دارد. اما آنچه به 
بحث اعتبارات اسنادي نزديك تر است، رابطه 
ميان چند بانك است. اين رابطه حقوقي در اثر 
گشــايش اعتبار به وجود مي آيد. اگرچه بين 
بانك ها از قبل تفاهم نامه ها و قراردادهايي در 
خصوص سازوكار انتقال اعتبار و وجه منعقد 
شده اســت، اما آنچه بانك ها در خصوص يك 
اعتبار گشايش يافته انجام مي دهند، به لحاظ 
تحليل حقوقي مي تواند روشن كننده حقوق و 
تعهدات بانك هاي مذكــور در مورد آن رابطه 
خاص يعني اعتبارات اسنادي باشد، بانك هاي 
ذي مدخل در روابط اعتبار اسنادي عمدتا به 
بانك گشاينده، بانك كارگزار، بانك ابلاغ كننده 
و بانك تاييدكننده مي شوند. البته ممكن است 
چند وصف در يكي از بانك ها باهم وجود داشته 
باشد و ممكن است هر بانك يكي از موارد بالا را 
شامل شود. لذا به بررسي اثر معامله و حقوق و 

تعهدات هريك از بانك ها مي پردازد.

حقوق کسب و کار آموزش

يكي از مباحث مهم در مديريت تصميم گيري، ثابت 
قدم بودن در تصميمي است كه به عنوان يك مدير 
اتخاذ كرده ايم اما يك سوال درست هم اين است كه 
وقتي به هدف نرسيديم تا كجا و چه زماني بايد در ادامه 
اجراي تصميم خود ثابت قدم بوده و به موفقيت آن اميد 
داشته باشيم؟ پشتكار، اميد و ثبات همگي از شروط 
موفقيت اند؛ اما اصرار بيجا به ادامه تصميمي كه اشتباه 
اســت ـ هرچند كوچك و ناچيز باشد ـ ممكن است 

صدمات غير قابل جبراني به كسب و كار شما بزند.
 از نشانه هاي نرسيدن به هدف و اشتباه بودن تصميم 

اتخاذ شده مي توان به اين موارد اشاره كرد: 
1- به طور مداوم نياز به تغييرات در حد كلان داشته 

باشد. 

2- به طور مداوم احتياج به شارژ از طرف مدير داشته 
باشد. 

3- عدم دريافت و مشاهده بازخورد كافي يا مناسب .
4- ديركرد در رسيدن به اهداف كوتاه مدت تصميم 

اتخاذ شده.
5- افزايش شديد ريسك  رســيدن به هدف به طور 
كلي از عواملي است كه باعث مي شود تصميم گيري 

ضعيفي داشته باشيم. 
در ادامــه مي توان به 5 مورد اشــاره كرد: ترس هاي 
مديريتي، انتخاب نادرست و غيرواقع گرايانه هدف، 
توجه به شايعات و حباب ها، در نظر گرفتن تعصبات 
و اعمال تبعيض ها در تصميم خود و دقت نكردن به 

جزئيات موردنياز در اتخاذ يك تصميم. 

 در نهايت بايد گفت قبول اشــتباه بــراي يك مدير
 نه تنها دليلي بر ضعف او نيســت، بلكه نشان دهنده 
اقتدار اوست؛ چراكه نشــان مي دهد قدرت پذيرش 
اشتباه را دارد! بنابراين پيشنهاد مي شود تعصبات در 
تصميم گيري ها و مديريت تان را كنار بگذاريد و نگاهي 

واقع گرايانه تر به مسائل پيش آمده داشته باشيد.

مديريت تصميمات مديريتي

 گاهی ســاختار های ســنتی صنعت و بازار دچار 
بحران می شــود در چنيــن وضعيتــی وظيفه  
اعضای صنعت اســت كه چاره انديشی كنند هر 
چند بحران در ســاختار صنعت و بــازار می تواند 
به از دســت دادن قدرت رهبری اقتصــادی و يا 
حداقل به خطر افتادن امكان حضو منتفی شــود. 

 اما خود اين بحــران فرصت هايی برای كارآفرينی 
در اختيار می گذارد.

 تاريخ صنعت اتومبيل يكی از گوياترين مثال ها در 
اين مورد است. در شروع قرن 20 اتومبيل وسيله ای 
لوكس محسوب می شــد كه همگان قدرت خريد 
آن را نداشتند اما با گذشت زمان شركت رويزرويز 

اتومبيلی را طراحی كرد كــه فقط طبقه ثروتمند 
قدرت خريد آن را داشــتند در حالی كه شــركت 
ford دقيقابرعكس عمل كرد و خودرويی را توليد 
كرد كه طبقه متوسط و حتی كارگران نيز بتوانند 
صاحب اتومبيل شــوند و بديــن ترتيب صنعت 

خودروسازی از بحران نجات پيدا كرد.


